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• S sej zborov občinske skupščine 

Obdobje splošne 
nedorečenosti 

Nova vloga občinskega časopi
sa, nerealne in napol uresničljive 
zahteve Demosa, napol legalna 
ustanovitev sklada za obnovo 
šolskih in športnih objektov, no
va vloga družbenega pravobra
nilca samoupravljanja, spremem
be v davčni poli t iki , odlok o ko
munalnih taksah in še kaj je zna
čilnost takoimenovanega pre
hodnega obdobja, ko še ni pro
padlo vse staro in ko novo še ni 
čisto dobro opredeljeno. Vendar 
pa ne velja delegatov, ki so bili le 
legitimno izvoljeni, utrujati s pre
veliko efvorijo nastopa nove do
be ali morda le prihajajočega 
»vesoljnega po topa« . Čez noč se 
namreč še nobena stvar ni spre
obrnila. Čas revolucionarnih 
»oktobrskih« preobratov pa je 
očitno mimo! Pa pojdimo lepo po 
vrsti - skozi obsežen dnevni red 
februarskega (ločenega) zaseda
nja zborov občinske skupščine. 

Delegati so podprli predlagane 
sklepe o nadaljnji vlogi, pomenu 
in mestu »Kamniškega občana« . 
S prvim marcem je tako ustano
viteljsko od nekdanje S Z D L 
prevzela občinska skupščina, 
hkrati pa bo naše občinsko glasi
lo od sedaj glasilo občine Kam
nik in ne občinske konference 
S Z D L . Skupščina je potrdila 
glavnega in odgovornega uredni
ka glasila, prav tako tudi uredni
ški odbor v prejšnji sestavi. S po
trditvijo tega predloga so tako 
delegati omogočili redno izhaja
nje glasila tudi v t. i . prehodnem 
obdobju, do sprejema odločitve, 
komu bo skupščina občine pove
rila izdajanje glasila »Kamniški 
občan«. Ob tem pa so delegati na 
zadnji skupščini imenovali komi
sijo, ki jo sestavljajo po en dele
gat iz vsakega zbora in član izvrš
nega sveta. Omenjena komisija 
pa bo v najkrajšem možnem času 
določila izdajatelja občinskega 
časopisa, proučila najboljši način 
bodočega financiranja časopisa 
in določila sestavo izdajateljske
ga sveta (časopisni svet, ki nadzi
ra uresničevanje uredniške politi
ke). Obstaja sicer bojazen, da je 
obstoj časopisa vprašljiv prav za
radi samega pluralizma, saj se 
kar naenkrat za pravice po ob
veščanju poteguje mnogo strank, 
odgovornosti za njegov material
ni obstoj pa ne bi prevzel nihče. 
Gospodarstvo trdi, da je to stvar 
p roračuna , predsednik izvršnega 
sveta se izgovarja, da časopisa ne 
rabijo občinski organi, ampak 
politika, delegati pa so si bili 
enotni, da je to glasilo občanov , 
ki izraža vso barvitost mnenj lju
di , ne strank. Težko si je tudi 
predstavljati, da bi glasilo posta
lo nekakšen skupščinski poroče
valec. Pa pojdimo k nekaterim 
pomembnejš im pravnim aktom, 
ki so jih sprejeli. Aneks k dogo
voru o usklajevanju davčne poli
tike, kjer so se, kot je bilo priča
kovati, uprli obrtniki , vendar pa 
so kljub razumevanju potrebe po 
usklajevanju davčne politike tudi 
v gospodarstvu izrazili dvom 
(konkretno delegacija Svilanita), 
kje so meje zmogljivosti gospo
darstva in občanov pri plačeva
nju prispevkov in davkov. Pred
sednik izvršnega sveta je dejal, 
da se strinja z njihovo pripombo, 
da pa je to polit ika, ki jo usmer
jata repubika in zveza in da naj 
se, predvsem delegati obrtnega 
združenja - obrnejo neposredno 
na te ustanove. Delegati so spre
jeli še akt o ustanovitvi in elabo
rat o d ružbenoekonomski upra
vičenosti Matične knjižnice K a m 

nik, predlog odloka o ustanovitvi 
javnega podjetja za čiščenje od
padnih vod Domžal in Kamnika 
in osnutek odloka o spremembi 
odloka o komunalnih taksah 
v kamniški občini. Nekol iko dalj
ša razprava je bila pri sprejema
nju osnutka odloka o ustanovitvi 
občinskega sklada za vzdrževanje 
objektov družbenega standarda 
in statut tega sklada. Delegati so 
se najprej ustavili kar pri samem 
imenu tega sklada, ki je po njiho
vem mnenju neposrečeno in naj 
predlagatelj do priprave predlo
ga oblikuje novo ime, ki bo jas
neje izražalo, da se bodo tu nabi
rala sredstva za obnovo šolskih in 
treh športnih objektov (bazen, 
športna hala in nogometni stadi
on) in nič drugega, predvsem pa 
se tako zbran denar (0,15 iz O D 
za izobraževanje in 0, 30 iz D O H 
za špor t . ) ne sme prelivati v plače 
šolnikov. Predlagatelj je pojasnil, 
da je prav to namen ustanovitve 
sklada, saj je z ukinitvijo sisov 
nastala praznina. Zakonsko še ni 
do ločeno , kdo naj skrbi za tisti 
preostanek sredstev, ki v občini 
še ostaja za omenjene dejavnosti, 
začasno naj bi bili to ožji odbori , 
ki naj bi prevzeli mesto prejšnjih 
skupščin sisov. Z a že omenjeno 
dejavnost - obnovo šolskih ob
jektov, za kar so konec pretekle
ga leta sprejeli posebno prispev
no stopnjo - in obnovo športnih 
objektov, pa bo z ustanovitvijo 
namenskega sklada še bolje po
skrbljeno za racionalno porabo 
sredstev. V sklad bodo imenova
ni strokovnjaki - ekonomisti, 
p a v r i i k i . . . , ki bodo lahko res 
strokovno nadzirali porabo de
narja. Po vseh obrazložitvah so 
se delegati, ki so bili prej nekako 
skeptični glede upravičenosti 
ustanavljanja do sedaj v večini 
neracionalnih skladov, le odloči
l i , da osnutek odloka podprejo. 
Le delegacija Stola je ob tem iz
razila pomislek, če morda načr
tovana naložba v ogrevanje vode 
v bazenu ni neracionalna glede 
na že večkratne izjave, da je 
zgrešena sama lega bazena. 

Še dve poročili so slišali dele
gati - o delu družbenega pravo
branilca samoupravljanja (o tem 
- podrobneje v posebnem pri
spevku!), k i je poudaril, da ne 
glede na to, da se v novem ob
dobju, ko samoupravljanje tako-
rekoč izgublja prvoten pomen, 
morda kaže že nova vloga pravo
branilca. Vse več je potreb po 
varstvu pravic posameznika, de
lavca, č loveka, kjer je trenutno 
najbolj aktualna bojazen pred 
možnim brezvestnim odpušča
njem delavcev. Še vedno je tudi 
nerazrešeno vprašanje melioraci
je v Komendi , Mostah in Križu, 
za kar je pravobranilec dal že več 
pobud za ureditev nerešenih 
vprašanj . Na zadnji seji skupšči
ne so zato sprejeli pobudo, da se 
kar najhitreje ta problematika 
obravnava na skupščini in se jo 
prikaže z vseh zornih kotov. De
legat Komende je na seji še pred
lagal, da bi krajane in neposred
no prizadete s tistega območja 
čimprej obvestili, kakšna je nji
hova odgovornost, kdo je za kaj 
pristojen pri melioraciji, da bi iz
ključili neargumentirano kritizi
ranje vsevprek. 

Delegati so bili seznanjeni še 
z delom občinskega Sveta za pre
ventivo in vzgojo v cestnem pro
metu, ki je zelo aktivno opravljal 
svoje delo skozi vse leto, čeprav 
se je prometna varnost zaradi 

drugih objektivnih dejavnikov še 
poslabšala. Posebej je bilo opo
zorjeno na nerazumevanje vzdr
ževalcev cest, ki so še največ pri
pomogle k slabši varnosti na ce
stah. Kljub akciji - 10%, pa je 
bilo lani še več prometnih nez
god, na srečo pa je bilo v njih 
vključenih polovico manj otrok 
kot prejšnja leta. 

In še nekaj pobud delegatov: 
sindikalni svet še vedno apelira, 
da se čimprej ustanovi nekakšen 
razvojni sklad, kamor bo pritekal 
denar za premoščanje težav po
djetij, in predvsem delavcev, ki 
se znajdejo v težavah. Denar iz 
sklada bi se uporabljal za odpira
nje novih delovnih mest, pred
vsem za ustanavljanje manjših 
podjetij. Sindikat še predlaga, da 
se do prihodnje seje pripravi po
ročilo o likvidacijskem postopku 
v Rudniku kaolina Črna in izpol
njevanju zahteve o socialni var
nosti delavcev. Več predlogov in 
pobud je bilo na zboru krajevnih 
skupnosti. Nerazrešeno je vpra
šanje prometne ureditve v K S 
Center, največji problem so ne
zaščiteni železniški prehodi, D u -
pličani so nezadovoljni z neureje
nim izgledom okolice nove po
šte, kjer so pri polaganju kablov 
razkopavali, zakopavali in potem 
pustili vse v poraznem stanju. 
S G K naj da odgovor, do kdaj 
namerava spraviti prostor v pr
votno stanje. Moščani pogrešajo 
podrobnejše obveščanje o razi
skavah na Ozk ih delih — možna 
lokacija za odlagališče odpad
kov, so proti propagandi v različ
nih medijih o tej problematiki. 
Predsednik izvršnega sveta je po
jasnil, da je v prvi polovici marca 
pričakovati posebno sejo skupš
čine z edino točko dnevnega re
da: Kamniške smeti - osvetljeno 
z različnih zornih kotov in s po
nujenimi rešitvami za novo loka
cijo. 

V Kamniški Bistrici se še ved
no bodejo z dovozno potjo 
h konkretni krajanki, ki je v teh 
letih nerazrešenega stanja posta
la malodane politični problem te
ga okoliša. Rečeno jim je bilo, da 
bodo kmalu pripravljene spre
membe planskih aktov, ki so edi
ni način za rešitev tega proble
ma. Iz K S Center je prišla še ena 
srdita pobuda: Komunalno po
djetje naj končno preneha z aro
gantnim obnašanjem in naj čim
prej začne uresničevati odlok 
o pokopal i škem redu, če ne, se 
bo v to kar najhitreje »vmešala« 
tržna inšpekcija. Komendčani so 
opozoril i , da izpod krvavškega 
zajetja pijejo vsak dan slabšo vo
do, iz Centra pa je prišla še ena 
pobuda: namesto »Sky moviesa« 
naj se v sistemu kabelske T V 
uvede raje kak drug program, saj 
je omenjeni že kodiran, to pome
ni , da ga ne bomo gledali, oziro
ma vsak dan manj, dokler država 
ne uredi teh problemov na med
narodni ravni. Potem bo, kot 
povsod drugje, seveda treba za 
satelitske programe plačevati po
sebno naročnino . 

Delegati vseh zborov so bili 
seznanjeni še z informacijo o zah
tevah D E M O S A , o katerih pa 
v posebnem prispevku. 

R O M A N A G R Č A R 

• S seje izvršnega sveta 

Ham bi dal? 
V liter gre le liter in nič več. Sedaj je tudi na 

Duplici mera polna! V vseh desetih letih, koli
kor že traja iskanje nove možne lokacije za 
deponijo odpadkov v občini, smo dupliški ja
mi (ta je postala že dokaj visok hrib!) nenehno 
podaljševali rok trajanja. Vendar pa se je ta 
sedaj nepreklicno iztekel. Tudi sanitarna in
špekcija je že povedala svoje. 

Ker je na eni zadnjih (lanskih) sej skupščine 
prišlo tudi do zapletov pri obravnavi možnih 
lokacij za novo deponijo odpadkov, so po 
večkratni obravnavi primerjalnih študij in vseh 
mogočih strokovnih mnenj za to primernih 
ustanov na izvršnem svetu sklenili, da bo ce
lotno gradivo o omenjeni problematiki pred
stavljeno na posebni seji skupščine, ki naj bi 
bila v začetku marca. V gradivu naj bi bil 
predstavljen opis vseh dosedanjih aktivnosti, 
prednosti in pomanjkljivosti možnih lokacij 
- vključno z upoštevanjem pričakovanih za
pletov in morebitnih problemov pri pridobiva
nju soglasij, primerjalno analizo in odgovore 
na vse pomisleke. 

Dokler pa ne bodo razrešene dileme v zvezi 
z novo lokacijo (za to bo potrebno krajanom 
pojasniti bistvo problematike) bo po besedah 
direktorja Komunalnega podjetja treba najti 
začasno lokacijo za odlagališče komunalnih 
odpadkov. Omenil je namreč, da lahko smeti 
odlagajo na dupliško smetišče le še do konca 
marca letos. 

Na zadnji seji izvršnega sveta je bilo rečeno, 
da so v občini že našli nekaj lokacij, kamor bi 
lahko začasno odlagali občinske smeti, dokler 
ne bo urejeno stalno odlagališče. Rečeno je 
bilo še, da je z nekaj kmeti Komunalno po
djetje že sklenilo pogodbe o začasnem odlaga
nju smeti. V pojasnilo vsem, ki tudi tu vidijo 
»hudiča« pa le, da je tudi za začasno odlagališ
če potrebno pridobiti vsa lokacijska dovolje
nja (torej mora ustrezati tudi vsem ekološkim 
merilom). Razlika je le v velikosti in v času 
trajanja odlaganja - to bo verjetno za eno 
leto, z možnostjo podaljšanja še za določeno 
obdobje. Ves ta čas pa bodo potekale vzpo
redne raziskave najugodnejše lokacije za stal
no odlagališče (začasno ne more postati stal
no!). Kar zadeva slednje (v primerjalni analizi 
je še vedno najoptimalnejša lokacija Ozka de
la) bi tudi tu odlaganje smeti potekalo fazno 
- najprej bi za to potrebovali 4 do 5 hektarov 
najslabšega gozda, deponija pa bi zadoščala za 
15 do 20 let. Če bi med tem časom uredili 
odlaganje smeti v regionalnem merilu (sežiga
nje, reciklaža, ipd.), bi se ta doba lahko še 
skrajšala. Prva faza gradnje odlagališča bi stali 
okoli poltretji milijon nemških mark. Občin
ska sanitarna inšpekcija je izdala tudi odlok, ki 
nalaga Komunalnemu podjetju, da do 31. juli
ja sanira dupliško jamo. 

R. GRČAR 

Predvolilna anketa 

Znajdi se, če se moreš! 
Nov veter je zapihal v deželi 

Kranjski. Vse vrši od predvolilne 
evforije, ljudje ustavljajo na uli
cah prijatelje in jih zvedavo, 
morda v šali, ali pa tudi zaradi 
svoje negotovosti, da ne rečemo 
zmedenosti, sprašujejo: K O G A 
B O Š V O L I L ? 

Resnično je to povsem nov na
čin obnašanja za nas, predvsem 
preproste ljudi, k i se ne ukvarja
jo poklicno s polit iko. In prav 
njih smo povprašal i , kakšni so 
njihovi občutki o volitvah, kaj 
menijo o tem, da se pri nas kar 
naenkrat več strank poteguje za 
oblast, in navsezadnje, ali se bo
do kot volilci znali obnašat i na 
voliščih, se bodo znali pravilno 
opredeliti in če poznajo novo vo
lilno zakonodajo. 

Majda s Kidričeve (KS 
Center) 

»Kar mene osebno zadeva, se 
pravzaprav nisem imela nikdar 
časa poglabljati v poli t iko, ker 
imamo veliko pomembnejš ih , 
predvsem osebnih problemov. 
Kar je v tem trenutku najbolj 
aktualno - kot gradbenik sem 
nenadoma postala tehnološki v i 
šek v svojem podjetju. Prv zato 
me bo sedaj začelo zanimati 
predvsem, katera bo tista stran
ka, ki bo omogočila preživljanje 
družine (predvsem mlade, imam 
32 let). Res je, da bodo za to 
imele stranke premalo časa. Pre
pozno so se. pojavile na prizoriš
ču. Sedaj je kar naenkrat zavla-

V petek, 2. marca, je bila na republiški konferenci 
Socialistične zveze Slovenije priložnostna slovesnost, na 
kateri so podelili za obdobje 87/88 priznanja zvezne 
konference SZDL Jugoslavije najboljšim krajevnim 
skupnostim in delovnim organizacijam. Med prejemniki 
priznanj, ki jih je izročil Jože Smole, sta bili tudi dve 
naši krajevni skupnosti: 
Duplica in Šmartno. 

Čestitamo! 

dala evforija, grozen tempo, vse 
je na kupu. Prav zato je verjetno 
marsikdo, tako kot jaz, zmeden. 
Seveda pa bo prevladal pred
vsem osebni interes pri opredeli
tvi za do ločeno stranko ali kandi
data. Jaz se trenutno nisem še 
nikjer »našla.« Predvsem pa se 
bo moral do volitev vsak še po
globiti v samo bistvo predlaganih 
programov strank, saj so po mo
jem mnenju le neke bistvene raz
like med njimi. Trenutno vem le 
za Pučnika , ki je nekako še naj
bolje pokazal, kako bi veljalo re
ševati brezposelnost. In če si sam 
tik pred tem, seveda daš glas ti
stemu, ki bo pomagal uresničiti 
tvoje sanje.« 

Edo Bohinc (KS 
Komenda) 

»Teh strank je res veliko in 
navaden občan temu težko sledi, 
zlasti pa ne vidi razlike med eno 
in drugo. Pri vsem skupaj imamo 
vsi obču tek , da se v strankar
skem boju predvsem želi priti na 
oblast, s pomočjo zrušitve obsto
ječe , da pa se še ne ve, kaj bodo 
ponudili ljudstvu po tem. M i s l i m , 
da je vprašljivo, koliko bo občan 
res informiran o kandidatu za 
predlagano funkcijo. Verjetno 
bo moralo preteči še kar nekaj 
časa, da se bodo te stranke kon
solidirale in stopile - samostojno 
ali združene v koalicijo - pred 
volilce z nekim določnejšim pro
gramom. Zato po mojem bližajo
če , aprilske volitve še ne morejo 
biti t akorekoč »po duši občana.« 
Ljudje bodo sedaj volili manj iz 
prepričanja kot po občutku in 
morda tudi po poznavanju in za
upanju v konkretne ljudi. Sicer 
pa na splošno mislim, da je pre
mik v snieri demokracije zelo po
zitiven. N i pa vse novo sprejem
ljivo in vse dobro! Trenutno vsi 
le nekako čut imo, da prejšnji si
stem ni dal tistega, kar naj bi dal, 
od bodočega pr ičakujemo »nekaj 
več«, ne vemo pa še točno, 
k a j . . . In žalostno, da se bodo 
motali ljudje na voliščih v večini 
opredeljevati le P R O T I nečemu 

in ne Z A nekaj. Čeprav sem poli
tično dokaj aktiven, volilni zakon 
precej poznam, pa še vedno ne 
v podrobnosti, tako, da ga bi raz
lagal tudi drugim.« 

Dušan Lipovec (KS 
Mekinje) 

»Čimveč j ih bo, bolje za nas. 
Strank, namreč . Jaz sem za! V o 
lilni zakon? Ja, malo pa že vem, 
zakaj gre. Če bom vol i l , bom za 
Z S M S ali pa D E M O S . Samo 
med tema dvema se moram še 
odločiti.« 

Iztok Čebašek (KS 
Kamniška Bistrica) 

»Volil ne bom, razen za Kram-
bergerja, vse ostalo je namreč 
»bleferstvo«! Boj za oblast. 
Kramberger pa je pošten človek, 
nepokvarjen. Pa še »faca« je. 
Z volilno zakonodajo pa so po 
moje precej zakomplicirali. Z a 
deva je zbirokratizirana. Ž e sa
me liste za podpisovanje, zbira
nje glasov, so marsikomu nera
zumljive. Tudi birokratizem pri 
zbiranju podpisov, da moraš na 
občino po štampil jko, je čisto bi
rokratska ovira tistih, na republi
k i , k i se bojijo in se hočejo obdr
žati na oblasti. V D E M O S - u so 
»bleferji«, ker hočejo z oblasti 
spraviti komuniste, ne vedo pa, 
kaj bodo potem, pa tudi med sa
bo niso tako »pošlihtani«, da bi 
vedeli, kaj hočejo. Z S M S so kar 
nenadoma utihnili , kar j im tik 
pred volitvami tudi ni v prid.« 

Marjan Novak (KS 
Zaprice) 

»Zelo mešape obču tke imam 
kar zadeva večst rankars tvo. 
Oblikujejo se stranke, ki še niče
sar nimajo pokazati. 

T o ni nič, to ni preverjeno! In 
ko sedaj opazujem, kakšne ljudi 
vse vabijo nove stranke medse 
- v večini primerov take, ki še 
ničesar niso pokazali v življenju, 
ki so bili celo med najslabšimi 

Nadaljevanje na 2. strani 



Iz gospodarstva 

U Eti vztrajajo pri izuozu 
V Et i ocenjujejo, da bodo ime

li dokaj dober poslovni rezultat 
in za razliko od ostalih, ki v tem 
obdobju že čutijo posledice hude 
ekonomske krize, jim gre bolje 
kot kdajkoli doslej. Čeprav je di
rektor ob tej izjavi hitro pristavil, 
da je v današnjih spreminjajočih 
se gospodarsko-poli t ični razme
rah tudi to dokaj relativno. 

Mercator-Eta (po novem druž
ba z omejeno odgovornostjo) je 
torej minulo leto zaključila 
uspešno, kljub temu, da je bila 
lanska letina »porazna«. Kot je 
znano, so imeli popolni izpad pri 
kumarah in velik izpad pri rdeči 
papriki, ki jo potrebujejo za ajvar 
- ta pa je obenem Et in glavni 
izvozni artikel. Zanj se povpraše
vanje pri tujcih iz leta v leto veča 
in v Et i ga za tuje kupce nikoli ne 
naredijo dovolj. Lani so zaradi že 
omenjenega izpada pri pridelavi 
morali uvoziti kar tisoč ton ku
mar in enako količino paprike. 
Ta uvoz je bil lani interventen, 
omenjeni proizvodi so namreč 
pod državno zaščito in so zato 
morali dobiti ustrezna dovo
ljenja. 

»Bili smo prvi v Jugoslaviji, ki 
smo se tega spomnili in smo zato 
uspeli uvoziti največ. Na ta račun 
smo si ustvarili tudi največe bla

govne zaloge. Uvozi l i smo tudi 
nekaj drugih surovin, rezultat te
ga pa je b i l , da smo bili od vse 
naše konkurence najbolje založe
ni . To pa je pomenilo seveda do
bro prodajo. Izredno uspešna je 
bila tokratna prodaja ozimnice; 
sicer pa smo jo dajali tudi pod 
izredno ugodnimi pogoji, čeprav 
je bilo to v času lanske inflacije, 
od septembra dalje, dokaj tvega
no dejanje. Oči tno pa se nam je 
to obrestovalo, prodali smo vse, 
na koncu celo nismo mogli več 
zadostiti vsem potrebam ku
pcev,« je povedal Alo jz Franc, 
direktor Ete. Prodaja je bila za
radi vsega naštetega lani nad in
deksom sto, pri ostalih proizva
jalcih tovrtnih izdelkov je bila 
pod sto. T o je v razmerah, ko 
upada povpraševanje zaradi 
zmanjšanja kupne moči prebival
stva za Eto kar dober uspeh. 

Dela je nasploh v Et i še vedno 
dovolj in prakt ično ni več razlike 
med sezono in nesezono. Pri njih 
torej padca proizvodnje še ne 
poznajo. Direktor je povedal, da 
je bila samo v januarju za razliko 
od lanskega januarja za trideset 
odstotkov višja. Ob tem pa so si 
poslovni rezultat, predvsem pa 
likvidnost, izboljšali tudi zaradi 
boljših plačilnih pogojev. S kupci 

so se dogovorili za tridesetdnevni 
rok plačila, za razliko od lanskih 
šestdeset dni. 

Vsemu navkljub pa se v Et i le 
ne marajo preveč hvaliti z uspe
h i , saj se vse kaj hitro obrne, 
pravijo. Ž e februarja je po pro
daji nekaj slabši, vendar pa je 
v tem mesecu vsako leto nekakš
no zatišje. In še nekaj jim ne gre 
kdovekaj na roko - mila zima, 
namreč . Povpraševanje po njiho
vih kislih dobrotah je namreč 
vedno večje takrat, ko ljudje ni
majo možnosti posegati po svežih 
izdelkih. 

Petnajst odstotkov svojih iz
delkov v E t i izvozijo. Možnosti 
za izvoz so sicer zaradi nerealne
ga tečaja slabe, dohodkovno se 
ne izplača, vendar pa v E t i kljub 
vsemu vztrajajo, povpraševanje 
po njihovih izdelkih v tujini je 
Čedalje večje. Vztrajajo zaradi 
dolgoročne strategije, da obdrži
jo stik s Evropo, sedanje kupce, 
in si na ta način puščajo odprta 
vrata tudi za prenos tehnologije 
in sprejem višjih standardov in 
kakovostnih zahtev tujih kupcev. 
Z a ajvar je na primer trenutno 
v Zvezni republiki Nemčiji takš
no zanimanje, da bi ga lahko na
redili še enkrat več kot ga že, pa 

še ne bi zadostili njihovih potreb. 
In tudi na račun tega so pri letoš
njem sklepanju pogodb uspeli za 
deset do petnajst odstotkov po
večati cene na tujem trgu. 

V E t i tudi na razvoj ne pozab
ljajo. Trenutno razvijajo nekaj 
novih izdelkov: solatni prelivi 
(dressingi), omake za testenine 
(t.i . italijanski program). S so
rodno firmo v Mercatorju - Sadje 
Zelenjava - pa skušajo razviti 
nov program solat za solatne bi
feje. To bodo sveže sezonske so
late, nekaj konzerviranih izdel
kov in seveda solatni prelivi. Ob 
tem v E t i letos poteka tudi akcija 
kakovosti. Na ta način si prizade
vajo raven kakovosti še bolj dvig
niti. Bistvo akcije pa je po bese
dah direktorja osveščanje ljudi 
na vseh področjih dela v firmi. 
Zavedajo se namreč , da je kako
vost eden glavnih pogojev za ob
stanek, predvsem če hočejo še 
naprej obdržat i slogan Eta - kva
liteta!. 

V evropo bodo v Et i šli s kvali
teto, z evropskim delovnim ča
som pa pravijo da bodo še poča
kali , ker po njihovem mnenju za 
to še ni pravih pogojev. 

Uprava pa je uvedla drsni de
lovni čas. Trenutno je v Et i 370 
zaposlenih, v proizvodnji za zdaj 
nimajo ekonomskih presežkov 
delavcev, le novih ne bodo več 
zaposlovali, v administraciji pa 
bo sčasoma tudi pri njih treba 
narediti racionalizacijo. 

R. G . 

Znajdi se, če se moreš! 

melioracija še uedno buri duhoue 
Kar nekaj let je že minilo od 

začetka melioracijskih del v M o 
stah, Križu in Komendi , pa ven
darle še vedno niso vse stvari raz
čiščene. Če na tistem območju 
omeniš melioracijo, j im stopijo 
lasje pokonci. Počutijo se ogolju
fane, za vse pa krivijo »občino«. 
»Občinski« so kr iv i , oni so »zafu-
rali«, nikoli več jim ne bomo na
sedli! Omenjeno razpoloženje 
pride na dan predvsem na zborih 
krajanov in ob raznih drugih pri
ložnostih, ko se krajani zberejo. 
In če le zagledajo koga iz občine 
na seji, se j im »zmegli pred oč
mi«, pozabijo, zakaj so se zbrali 
in vsevprek izražajo nezaupanje 
do »občinskih strokovnih služb«. 

D a ne bo melioracija še na
slednjih sto let kriva za odkloni
len odnos krajanov do »občin
skih« (prav zaradi slabih izkušenj 
0 sestavi tal na možni lokaciji za 
odlagališče odpadkov na Ozk ih 

delih), da se za vse po vrsti ne bi 
tudi v bodoče že v naprej počutili 
ogoljufane, naj na tem mestu po
jasnimo nekaj stvari v zvezi z me
lioracijskimi deli. Predvsem tudi 
to, da »krivci« ne morejo biti le 
»občinski«, če ne zaradi drugega, 
zato, ker so imeli »prste vmes« 
tudi drugi — od kmetijsko zem
ljiške skupnosti, Kmetijske za
druge emona, k i je kot investitor 
najodgovornejša, pa do samih 
krajanov, ki so neposredno sode
lovali pri nadzorovanju v meli
oracijskem odboru. In zaradi 
drobnih površnosti (milo reče
no!) vseh naštetih akterjev, je 
melioracija še vedno rana ome
njenih krajanov. Še bolj buri du
hove tudi še vedno nezaključena 
komasacija. Sicer pa je laže go
voriti in vsevprek kritizirati, kot 
stvari argumentirati in dokazati. 

Preden pa damo besedo pred
stavniku za kmetijstvo v občin
skem komiteju za d ružbenoeko

nomski razvoj, ki bo razložil, ko
liko je melioracija sploh v njihovi 
pristojnosti (in koliko so zato 
lahko »zafurali« občinski) , po
vejmo, da z melioracijami v prvi 
vrsti zboljšujemo proizvodne 
sposobnosti že obstoječih kmetij
skih zemljišč, vzpostavljamo po
goje za ekonomičnejše pridelova
nje in doseganje večjega dohod
ka kmetijskim proizvajalcem. 
Kot smo prebrali v zadnjem Po
ročevalcu (št. 4/90), pa so Zeleni 
Slovenije dali pobudo za morato
rij za melioracije. Odpira se na
mreč vprašanje, kako enostran
sko programiranje in projektira
nje melioracij ločiti na agromeli
oracije in na posege v naravo, ki 
terjajo višjo in kompleksno raven 
obravnavanja in zaščite. 

»Z melioracijami, ki pomenijo 
v veliki meri aktiviranje slabših 
tal, pa se ne spreminja tako hitro 
pedološka strukturna tal (fizikal
ne in kemijske lastnosti prsti). 

zato se z mehanizacijo izvaja pli
tvo gnojenje z mineralnimi gnoji
l i , prav to pa vpliva tudi na vo
dovje in ne le na pridelek. 

Nesporno ima kmetijstvo pri
marni interes in pravico urejati 
kmetijska zemljišča, toda ob 
upoštevanju dejstva, da se ohra
nja vodno ožilje in širše ekološko 
ravnovesje v pokrajini,« so zapi
sali Zeleni Slovenije v Poročeval
cu. Drži namreč , da so se marsik
je zaradi omenjenih finančnih 
sredstev in ozkih ekonomskih in
teresov ter premajhne okološke 
zavesti regulacije vodotokov več
krat izvajale tako, da niso bili 
v zadostni meri upoštevani nara-
vovarstvni pogoji. Strokovne or
ganizacije, zadolžene za izvajanje 
strokovnih nalog, pa svojih ob
veznosti niso opravljale na naju
streznejši način. 

Nadaljevanje s 1 . strani 

delavci. Nekaj jih dobro poznam, 
namreč , ki so sedaj kar naenkrat 
med nosilnimi člani novih strank. 
To je po moje popolnoma zmeša
no. Poleg tega pa gospodarska 
situacija vse neusmiljeno postav
lja pred nerazrešljivo vprašanje: 
kako naprej? Na to pa ne zna 
odgovoriti nobena stranka! Z a 
volilno zakonodajo pa menim, da 
jo ljudje premalo poznajo, pred
vsem pa jo prelahkotno jemljejo 
- večina namreč le površno in 
približno ve, zakaj in za koga bo 
vol i l . K o se bo pa na voliščih 
znašel pred goro imen in nekaj 
volilnimi listinami, bodo pa de
belo gledali. Sicer bodo pa te 
prve volitve bolj tako, tako . . .« 

Frenk Vengust (KS 
Perovo) 

»Meni je vse jasno! Tale pred
volilna norija je pa popolnoma 
brezvezna, ker ljudje sploh ne 
vedo. za kaj gre. Tol iko progra
mov je, in mislim da poprečen 
»folk ne folga tega«. Čeprav , 
moram priznati, da je partija 
( Z K S ) vsaj pod Kučanovim vod
stvom naredila zelo veliko, tako 
da se ne bomo odločali kar avto
matsko proti obstoječi oblasti. 
Inteligenca je sicer glede teh 
stvari dokaj skeptična in en del 
inteligence se zato nagiba na 
stran D E M O S A . Menim pa, da 
večina le daje priznanje tej ekipi , 
ki trenutno vodi ZKS.« 

Nada Irt (KS Duplica) 
»Mislim, da bi veljalo ljudi bo

lje, predvsem pa že precej prej 
informirati o bistvu novih voli
tev, o volilni zakonodaji. Men im, 
da je premik od enopartijskega 
sistema k večpart i jskemu poziti
ven. To se je moralo zgoditi. Sa
ma sem se sicer že odločila za 
do ločeno stranko, moram pa re
či, da so si programi preveč po
dobni, da bi se na osnovi tega 
lahko opredelili tudi ljudje, ki do 
sedaj v poli t ičnem smislu niso bili 
angažirani . Ob vsem pa vsi pre
malo poudarka dajejo'gospodar
skemu delu programa, kar bi bilo 
v tem trenutku najnujnejše, 
predvsem pa bi volilce pritegnilo 
upanje v boljše življenje in go
spodarsko stabilnost .« 

R. G . 

Pristojni za kmetijska dejavnost 
pri abiinskem komiteja za 
družbenoekonomski razvoj 
pojasnjujejo: 

Melioraciju kmetijskih zemljišč KS Križ, Moste in Komenda na 
površini 114 ha je prva in doslej edina prostorsko-ureditvena opera
cija te vrste v občini Kamnik. Med lastniki zemljišč jih je več, ki se 
ukvarjajo izključno s kmetijsko dejavnostjo in so tržni pridelovalci 
hrane, zato je bil interes za izsušitev zamočvirjenih zemljišč razum
ljiv-

Ze ob začetku melioracijskega postopka je bilo pri nekaterih 
lastnikih zemljišč čutiti odpor, ker so menili, da melioraciji utegne 
slediti prisilna arondacija, kot se je izvajala v začetku šestdesetih let. 
Namen melioracije je bil izključno izboljšanje kmetijskih zemljišč, 
namen komasacije, ki bi sledila, pa povečati gospodarnost njihove 
obdelave. Melioracijski postopek je bil uveden z odlokom občinske 
skupščine v I. 1983, ko so bili za to izpolnjeni pogoji. Za melioracijo 
se je namreč izrekla več kot polovica lastnikov kmetijskih zemljišč, ki 
so kmetje. Nekateri lastniki zemljišč so že takrat trdili, da ta pogoj ni 
izpolnjen in torej uvedba postopka ni zakonita. Zato so na Ustavno 
sodišče SRS naslovili pobudo za oceno ustavnosti in zakonitosti 
odloka, ki pa pobude ni sprejelo. Investitor melioracije je bila KZ 
Emona Domžale, ki je tudi zagotovila potrebna sredstva. To so bila 
delno nepovratna sredstva Zveze vodnih skupnost Slovenije, delno 
pa kredit, ki ga je v imenu melioracijskih udeležencev najel investitor 
in se je doslej vračal iz sredstev za pospeševanje kmetijstva. 

Med izvajanjem melioracijskih del je bilo očitno, da bi pri izdelavi 
projekta melioracije morala biti v večji meri upoštevana mnenja 
lastnikov zemljišč združenih v melioracijski skupnosti. Upravičene so 
bile pripombe glede funkcionalnosti nekaterih melioracijskih jarkov 
in gostote mreže za odvodnjavanje na nekaterih delih melioracijskega 
območja. Storjene napake so bile večinoma odpravljene naknadno, 
seveda z dodatnimi finančnimi sredstvi. Se vedno je sporno izlivanje 
odplak iz vasi Križ v melioracijski jarek. Problem bo odpravljen šele 
z ureditvijo kanalizacije, kar pa ni stvar melioracijskega postopka. 

Melioraciji zemljišč je sledila komasacija. Kot rečeno, je njen 
namen povečati gospodarnost obdelave, saj se v postopku komasacije 
zemljišča združijo in ponovno razdelijo tako, da lastniki dobijo 
vložena zemljišča v čim manjšem številu parcel. Velikost zemljišča se 
vsem komasacijskim udeležencem zmanjša v enakem razmerju zaradi 
melioracijskih jarkov in poti. Nekateri lastniki so že v začetku 
dvomili v pravilnost postopka, ker naj bi bilo že vnaprej znano, kje 

bodo posamezniki dobili zemljišča. 
Ne glede na to lahko trdimo, da je bila komasacija izvedena 

strokovno in v skladu s predpisi. Vsi udeleženci so imeli možnost 
sodelovanja v postopku, kar pa seveda ne izključuje vzrokov za 
nezadovoljstvo posameznih lastnikov zemljišč. Število ugovorov na 
ponovno razdelitev zemljišč je bilo razmeroma majhno, res pa je, da 
je komasacijska komisija pritožbe reševala prepočasi in da tudi 
kmetijska zemljiška skupnost pri tem ni sodelovala v zadostni meri. 
Večina pritožb je bila uspešno rešenih, tako da so trenutno v teku še 
trije pritožbeni postopki, v enem primeru pa bo verjetno pritožba 
rešena sporazumno. Pričakujemo, da bo komasacijski postopek 
v tem letu zaključen. Poseben problem predstavlja vzdrževanje meli
oracijskih naprav, saj se jarki marsikje že zasipajo in zaraščajo. 
Skupščina občine Kamnik je v I. 1988 sprejela odlok o zagotavljanju 
sredstev za vzdrževanje melioracijskih naprav, ki natančno določa 
naloge oziroma obveznosti melioracijske skupnosti, investitorja (KZ 
Emona Domžale) in kmetijske zemljiške skupnosti. Stanje meliora
cijskih naprav kaže, da se odlok kljub posredovanju kmetijske 
inšpekcije ne izvaja. Lastniki zemljišč niso pripravljeni plačevati 
prispevka, ki ga predvideva odlok, ker se očitno ne zavedajo, da gre 
za naprave, ki služijo izboljšanju njihovih zemljišč. j ^ 

KOMITE ZA DER 

Zveza kulturnih organizacij Kamnik 
in 

Foto kino klub »Mavrica« Radomlje 
vabita na 

medklubsko razstavo barvnih 
diapozitivov 

ama te r sk ih ustvarjalcev in foto k l u b o v iz vse Sloveni je 

Projekcija bo 
v petek, 9. marca 1990 ob 18. uri 

v Razstavišču Veronika v Kamniku 

Hkrat i bo tudi otvoritev 

razstave fotografij 
č l a n o v F o t o k i n o k l u b a » M a v r i c a « R a d o m l j e 

Razstava bo odprta do 18. marca 1990, 
ob delavnikih od K), do 12. in od 16. do 18. ure, 

ob sobotah in nedeljah pa od 10. do 12. ure 

Cvetka Hočevar (KS 
Nevlje) 

»Čas bi že b i l , da bi to državo 
nekdo spravil v red! Čeprav še 
nimam volilne pravice (sem še 
premlada) pa mislim, da je kar 
prav, da seje malo povečala kon
kurenca, da je več strank, več 
možnosti izbire.« 

Minka Kvas in Darja Pire 
(KS Center) 

»A tale predvolilna mešan 'ca? 
Ja nama je to kar všeč. Je pa 
vprašanje, če bo pravi izbran. 
Morava priznati, da nama volilna 
zakonodaja še ni čisto jasna, tako 
da bova morali tO pred volitvami 
še preš tudira t i . Na splošno pa so 
pristojni to v preprostem jeziku 
ljudstvu premalo predstavili. Si
cer pa bo sedaj izbira lažja, ko je 
več kandidatov. 

Na volitvah se bova odločali 
o konkretnih imenih, ljudeh, ki 
j im bo po najinem mnenju moč 
zaupati, ne pa o strankah. In še 
glede konkretnega kandidata, 
katerega nastop sva si ogledali: 
Krambergerja, namreč . Mnogo 
njegovih zamisli je »ta pravih«, 
vendar njegov način ni najbolj 
posrečen. Kot pojava človeka, ni 
pravi. In po najinem mnenju tudi 
zelo »nalaga«. Seveda pa je nje
gov pristop k predvolilnim agita
cijam - misliva predvsem na to, 
da gre med ljudi in j im neposred
no, v njihovih okoljih pove, kaj 
je pripravljen zanje narediti - da 
je tak način pravi.« 

Stane Uhan (KS Mekinje) 
»Dobrodoš la sprememba! Kar 

pa zadeva nove stranke, ki se 
sedaj potegujejo za oblast, kar jc 
vsekakor po moje nujno, je pa 
dejstvo, da bo v začetku še mno
go t. i . otroških bolezni, začetnih 
nerodnosti, ki jih bodo delale no
vopečene stranke, pa tudi v sa
mem sistemu bo zaradi netradici-
je v tem načinu političnega obna
šanja prišlo še do napak. Sicer pa 
je moja stranka tako jasna in 
konkretna, da se meni ne bo tež
ko opredeliti. Vol i lno zakonoda
jo poznam, vendar površno. Po 
moje bodo naslednje volitve že 
lahko zrelejše.« 

R O M A N A G R Č A R 

Poziv delegatom občinske 
skupščine 

Ura je 20. Družina bi ta čas morala sedeti pri mizi in večerjati. Nemo 
sedimo pri mizi, nihče se jedi ne dotakne. Današnji in včerajšnji dan ni 
bilo na kmetiji narejenega nič. 

Danes so delavci Komunalnega podjetja Kamnik lc nekaj otroških 
korakov od hiše izkopali dve globoki jami. Ko jc otrok vprašal, zakaj jami 
pred hišo, vsa družina ne more zadržati solz. Nihče nič nc reče, vsi pa 
vemo, da naj bi bilo (u bodoče odlagališča kamniških komunalnih odpad
kov. Le nekaj korakov od oken, za katerimi spijo še nedorasli otroci. 

Zakaj tako?! Zakaj tako neodgovorno načrtujemo kamniški občinski 
skupščini tako grd madež? 

Delegati skupščine - vaščani Komcndske Dobrave vas naprošamo, 
predno boste dvignili roko v potrditev, da se vas Komendska Dobrava 
zasuje s smetmi, pridite si ogledat kraj in dve jami, iz katerih so strokov
njaki vzeli vzorce zemlje. Prosimo vas, prepričajte se na lastne oči, da je 
prva hiša na robu bodočega smetišča, vse ostale pa v polkrogu okoli njega. 

Krajani Komcndske Dobrave se sprašujemo, zakaj nam lc enkrat ni 
prizanešeno. Med zadnjo vojno je vas dajala zavetje brigadam, borci so se 
zdravili v partizanski bolnišnici, vas so Nemci požgali. Tako piše tudi na 
spomeniku, ki bo sedaj stal točno na robu sramote. Tovariši delegati, 
prepričajte se, da tod teče potoček, ki bo v bodoče odnašal kamniške 
komunalne odpadke proti Komendi in naprej. Zavedajte sc, da je sme
tišče v vasi, strogo v vasi. Zato imajo vsi naši otroci solze v očeh. . . 

Zanima nas, s kakšnim srcem jc vodstvo kamniške komunale sestavljajo 
pogodbo z nevednim človekom, ki še vedno v obupu ponavlja, da mu 
bodo zasuli dolinico pred hišo s prstjo. A l i niste sestavljalci pogodbe 
takrat pri sebi mislili, priznajte, da je kuga le preblizu praga hiše? Vsem 
mladim gospodarjem je zastal dih, vsi načrti so bili čez noč podrti. Sedaj 
hodimo drug do drugega in se sprašujemo, ali v središče vasi le ne sodi 
cerkev namesto smeti. Ker vemo, da nam bo bog težko pomagal, se 
obračamo na vas, delegati. Z vašim treznim glasom proti takšnim grehom 
boste prav gotovo častno potrdili naše zaupanje. Hvala vam. 

JOŽE NOGRAŠEK, 
KOMENDSKA DOBRAVA 

Izjnua 
Podpisani Zmrzl ikar Peter iz Komcndske Dobrave št. 12 izjavljam, 

da dovoljujem zasipanje mojega zemljišča izključno samo s prstjo, 
kamenjem in gramozom. Ne dovolim pa dovoza kakršnihkoli komu
nalnih odpadkov. 

S to izjavo prepovedujem kakršnekoli raziskave na mojem zem
ljišču, ki bi za posledico imele odlaganje komunalnih odpadkov. 

Z enako izjavo sem obvestil tudi Izvršni svet Skupščine občine 
Kamnik in Komunalno podjetje Kamnik. 

Z M R Z L I K A R P E T E R , 
K O M E N D S K A D O B R A V A št. 12 



ZKS - stranka demokratične prenove 

Predlagani kandidati 
ia program brez 

Kamnik pred volitvami 

obljub 
M e d osrednjimi nalogami, za katerih uresniči

tev se bodo borili v novi občinski skupščini dele
gati Z K S - S T R A N K E D E M O K R A T I Č N E P R E 
N O V E so: ustanovitev razvojno zaposlitvenega 
sklada v občini, ki bo omogočal hitrejše odpiranje 
novih delovnih mest, varovanje plodnih zemljišč 
in pospešeni razvoj kmetijstva s poudarkom na 
družinskih kmetijah, še večji razmah obrti in po
djetništva. 

V programu, ki so ga sprejeli delegati Z K S -
S D P v občini Kamnik na nedavni predvolilni kon
venciji, vodil jo je predsednik Horst Hafner, je 
velik poudarek namenjen tudi skrbi za urejeno in 
čisto okolje in to ne samo na splošno. Zavzeli se 
bodo za strokovne rešitve in na tej podlagi za čim 
bolj demokra t ične odločitve o tem, kakšno in kje 
naj bo novo odlagališče odpadkov. 

Posebna skrb bo namenjena nadaljnji krepitvi 
prostovoljne gasilske organizacije v občini in po
večani požarni varnosti, še posebej na Ve l ik i pla
nini. 

Zavzeli se bodo za hitrejšo obnovo šolskih po
slopij in za ponovno uvedbo gimnazije v Kamni
ku, za razmah množičnega športa, za ohranitev 
naravne in kulturne dediščine. 

Menijo tudi, da prispevek za gradnjo zaklonišč 
ni več potreben. Podprli bodo humanitarne orga
nizacije, zlasti Društvo invalidov, ki potrebuje 
svoje prostore. 

Pomemben korak nameravajo storiti tudi pri 
preobrazbi občinske uprave, ki jo je treba poso
dobiti in omogočit i občanom, da bodo svoje po
trebe in pravice hitreje uveljavili kot doslej. 

Petindvajset kandidatov, ki so jih na predvolil
nem zboru določili s tajnim glasovanjem, izhaja iz 
vrst uglednih občanov, strokovnjakov in družbe
nih delavcev. S svojim dosedanjim delom so doka
zali , da znajo uresničiti , kar so se namenili storiti 
in da držijo dano besedo. 

Z K S - S T R A N K A D E M O K R A T I Č N E P R E 
N O V E svojim volilcem ne obljublja velikih dejanj 
in uspehov, pač pa samo tisto, kar je, čeprav 
z veliko odrekanj, strpnosti in zaupanja v demo
krat ične procese, mogoče uresničiti. 

Na konvenciji je republiški program stranke 
Z K S - S D P predstavil Milan Balažic, nosilec liste 
kandidatov Z K S - S D P v volilni enoti 2 za družbe
nopolitični zbor republiške skupščine (občine 
Kamnik , Domža le , Litija in Ljubljana Moste-Po-
lje). Na tej listi kandidira tudi naš občan, znani 
družbeni delavec Mi lan Marinič iz Kamnika . 

Kandidati stranke Z K S - S D P v občini Kamnik 
za družbenopolitični zbor občinske skupščine so 
v posameznih volilnih enotah naslednji: 

V volilni enoti 1 (Tuhinj, Motnik , Šmar tno , 
Špitalič, Srednja vas, Nevlie): J O Ž E S E M P R I -
M O Ž N I K , J A N A P A V L I C , M A R J A N K R I Ž 
N I K , T O N E Š I M E N C in R U D I B A L O H ; 

V volilni enoti 2 (Mekinje, Godič , Kamniška 
Bistrica, Črna , Tunjice): dipl . oec. I V O P I R C , 
B O J A N M L A K A R , F R A N C I D O L I N Š E K , J A 
N E Z H U M A R in J O Ž E H O Č E V A R ; 

V volilni enoti 3 (Podgorje, Moste-Križ, K o 
menda): 

J A N E Z P E R Š I N , B O G O M I L W I E G E L E , 
dipl . ing. arh. T O M A Ž V E R B O L E in A N T O N 
O G O R E V C ; 

V volilni enoti 4 (Duplica, Šmarca, Volčji po
tok, Vranja peč) : 

prof. dr. B R A N K O B O Ž I Č dipl. oec. T O 
M A Ž J A N Č A R , dipl . oec. B O R I S B A V Č A R , 
I G N A C J U N T E Z in S T A N E Z O B A V N I K ml . ; 

V volilni enoti 5 (Perovo, Zaprice, Novi trg, 
Kamnik-Center 

dipl. o e c , dipl . ing. M I L A N M A R I N I Č , dr. 
D A M J A N A J A K O P I Č , B O Ž O I P I L E J , B O 
R U T P E K L A R , M O J C A K O RE T T Č in dipl . soc. 
T A T J A N A R O T - D J A L I L . 

V razpravi so poudarili, da vsem kri t ikom, zla
sti iz vrst D E M O S - a , člani Z K S - S D P v občini 
Kamnik lahko mirno in poš teno pogledajo v oči in 
povedo marsikaj tudi o številnih pridobitvah, do 
katerih smo v kamniški občini prišli v preteklem 
obdobju in o katerih krit iki ne govorijo. M e d nje 
sodijo poleg doslej najbolj uspešnega in stabilnega 
gospodarstva v ljubljanski regiji tudi mnoge nalož
be, ki omogočajo, da v Kamniku bolje živimo in 
da imamo boljši družbeni standard. Omenil i so 
zlasti novi zdravstveni dom, šolski center, brez 
katerega v Kamniku tudi ne bi bilo nove gimnazi
je, povezovalno cesto, avtobusno postajo, urejeno 
preskrbo z vodo, skupaj z domžalsko občino ure
jeno prvo in največjo čistilno napravo v Sloveniji, 
neš te to kilometrov asfaltiranih cest in še bi lahko 
naštevali . 

Z a prijetno vzdušje na predvolilnem zboru so 
poskrbeli učenci Glasbene šole Kamnik pod vod
stvom mentorja Tomaža Plahutnika, ki so udele
žencem pripravili lep kulturni program. 

F . S. 

Kaj načrtuje Z5115 - liberalna stranka 
- 7. 3. Kandidacijska konferenca za kandidate v družbenopoli t ični zbor Skupščine občine 

Kamnik 
- 15. ali 16. 3. Vol i lna konvencija z gosti R K Z S M S . 
Predstavitev kandidatov D P Z občine Kamnik in program Z S M S Kamnik. 
- 30. 3. Kulturno glasbena prireditev mladih glasbenikov v Kamniku 
- Začetek aprila - programsko volilna seja Z S M S Kamnik 
O ostalih prireditvah vas bomo sproti obveščali . 

Zupan odgouarja Demosu 
Na zadnji skupščini so delegati 

prejeli informacijo o zahtevah 
D E M O S A po razveljavitvi treh 
občinskih odlokov, povezanih 
z volitvami in financiranjem 
strank v naši občini. Deloma je 
bilo njihovi zahtevi ugodeno. Si
cer pa so bile medtem sprejete 
spremembe zakon o volitvah 
v skupščino, s čimer je možno 
povečati občinske volilne komisi
je s petih na sedem članov. Glede 
na to so kamniško volilno komi
sijo dopolnili komisijo z dvema 
novima č lanoma, med njimi je 
tudi predstavnica D E M O S A ; 
precej nedorečenost i pa je še pri 
odloku o organizaciji in delu 
skupščine. Zato bo tudi o spre
membah treba še temeljito spre
govoriti. Predsednik skupščine je 
na zasedanju vseh treh zborov 
povedal, da bi na skupnem se
stanku z vsemi strankami čimprej 
skušali oblikovati rešitve za ne
katera odprta vprašanja. M e d 
drugim bi veljalo jasno opredeliti 
do kdaj in na kakšen način lahko 
delegati predlagajo kandidate za 
predsednika skupščine občine in 
za mandatarja za sestavo izvršne
ga sveta. N i še tudi jasno, kako 
naj bi bila omenjena funkcionar
ja izbrana, saj še ni določenega 
drugega kroga volitev in bi bilo 
za njuno izvolitev teore t ično do
volj že dobrih 14 odstotkov gla
sov. Nejasno je še , ali bodo člani 
IS lahko tudi predstojniki občin
skih upravnih organov. Opozori
ti velja še na možnost blokiranja 
dela skupščine, IS in upravnih 
organov, saj se utegne konstitu
iranje le-te po volitvah zavleči 

Hladm - rumene modrosti! 
ZKS - Stranka demokratične prenove (za nepoučene: bivša Zveza 

komunistov Slovenije, članica Zveze komunistov Jugoslavije) tudi 
v kamniški občini sestopa z oblasti, obenem pa se pripravlja, da jo bo 
obdržala. Tako lahko sodimo potem, ko preberemo intervju z njenim 
prvakom, ki je bil objavljen v Kamniškem občanu z dne 7. 2. 1990. 
V njem najdemo marsikaj, med drugim tudi izjavo (odgovor na 
vprašanje, kako s starim članstvom sestaviti novo, drugačno organi
zacijo, stranko): »Poudarjam pa, kljub vsemu, da v tej evforični 
detabuizaciji vsega mogočega, ko se takorekoč bivša ilegala legali
zira, prenekateri to izrabljajo. Obsojam vrsto ljudi, ki sedaj udrihajo 
po nas, prej pa, ko bi kakšno stvar lahko preprečili, ko so bili morda 
še na pomembnih funkcijah, pa so molčali.« Ali pa tole (»S čim misli 
ZK prepričati kamniške volilce, jih pritegniti na svojo stran.«) : »Par
tija namreč ni edini krivec za vse slabo v naši družbi. Pogledati je 
treba obe strani medalje, če je že tako. Ali ni morda naredila tudi 
veliko dobrega?«. In tako naprej in nazaj. Ker je prostor za članek 
omejen, bom s citati zaključil in zapisal še nekaj misli, ki so se mi 
porodile med branjem omenjenega sestavka. 
Sem predstavnik ene od generacij (1962), kije imela izjemno srečo, 
da je celo svoje dosedanje življenje prebila pod nezmotljivim vod
stvom ZKS (ZKJ) in tako ni okusila strahot večstrankarstva. Do 
koder mi seže spomin, sem moral (kot ciciban, pionir, mladinec, 
vojak,. ..) poslušati o »najbolj demokratični državi na svetu«, juna
ški preteklosti, herojski sedanjosti, zunanjem sovražniku, ki ogrožata 
nadaljnji razvoj in poglabljanje sistema socionalističnega samouprav
ljanja«, o dobrih partizanih in hudobnih Nemcih, o škodljivih kmetih 
in svojeglavih izobražencih, ki kujejo zaroto proti »oblasti delavskega 
razreda«. V osnovni šoli nas je strašila tovarišica za družbeno-
moralno vzgojo, v srednji me je davilo samoupravljanje, na fakulteti 
predvojaška vzgoja. Pri vojakih me je gnjavila »kontra-obaveštajna 
služba«, v službi si me privošči delavski svet. Zaslužim ravno toliko, 
da pridem preko meseca. Bom že jutri brskal po smetnjakih? Seveda 
pa še zdaleč nisem v najslabšem položaju. Koliko je ljudi mojih let, 
predvsem pa mlajših, ki nimajo niti službe. Koliko je takih, ki si ne 
morejo privoščiti šolanja, ki ga naša oblast tako propagira. In koliko 
jih bo, ki nikoli ne bodo imeli svojega stanovanja, ki se bodo zaradi 
revščine odrekli otrokom. Kot vse kaže, bo takih večina. In komu se 
lahko za vse to zahvalim(o)? 

Kdo je kriv za ideološko zastrupljanje in poneumljanje, za razvredno
tenje vsega, kar se je zgodilo »pred svobodo«? Kdo je uničil medčlo
veške odnose, kdo je pripeljal ljudi na rob stradanja? Komu naj 
pripišemo krivdo za zastrupljeno okolje, za propadajoče kmetijstvo 
in bankrotirane tovarne? Za tisoče in tisoče tragedij malih ljudi, ki se 
borijo za golo preživetje? Veliko je vprašanj, odgovor pa en sam. Za 
duhovno in fizično propadanje našega naroda je odgovorna ZKS 
(ZKJ), ki že petinštirideset let sama, brez nadzora, brez kančka 
samokritičnosti vlada Slovencem (Jugoslovanom). Svojo zgodovin
sko vlogo, ki je vse prej kot pozitivna, je opravičila z enim samim 
stavkom, mislijo njenega največjega teoretika: »Ne država ne partija 

zaradi zamotanih procedur in ne
prilagojenosti poslovnika nove 
skupščinske sestave. 

Izjnun DEmOSR 
in reakcije nanjo 

Predsednik skupščine je dele
gate seznanil še z izjavo D E M O 
S A , ki so jo njihovi predstavniki 
dostavili v pisni obliki tik pred 
sejo skupščine. Ker je sama izja
va po mnenju župana pisana na 
dokaj nizki ravni, mu je bi l zato 
vsiljen tudi tak način odgovora. 
Oglejmo si torej izseke D E M O S 
ove izjave in komentar predsed
nika skupščine. Omeniti velja še, 
da so se delegati povsem strinjali 
s samo vsebino odgovora, le 
morda malo manj oster bi bil 
lahko. 

D E M O S : »Vodstvo demokra
tične opozicije je ugotovilo, da so 
naše zahteve po razveljavitvi 
spornih odlokov le delno upošte
vane. Odlok o p roračunu občine 
je nespremenjen, torej se politič
ne organizacije še vedno financi
rajo iz občinskega proračuna 
- in sicer danes že neobstoječi 
S Z D L in Z S M S . Skupščina obči
ne kljub priseganju na pluraliza-
cijo političnega prostora ohranja 
enopartijsko oblastno držo 
- z denarjem vseh občanov.« 

Ž U P A N : Trditev, da se ohra
nja enopartijska oblastna drža 
z denarjem občanov je nesramno 
in nas topaško sprenevedanje. Še 
vedno namreč obstajajo obvez
nosti do zaposlenih v teh organi
zacijah, saj se navsezadnje vsi 

ne moreta dati človeku sreče, izboriti si jo mora sam.« Le kako se 
človek, ki je nenazadnje razmišljujoče bitje, ne bi uprl temu v nebo 
vpijočemu cinizmu? 
In kaj se zgodi, če se upreš, če poveš, da je črna mačka pač črna, ne 
pa bela, kot ti dopovedujejo? Oglasijo se dovčerajšnji »vojaki revolu
cije«, ki so preko noči prebarvali svojo zastavo, rdečo zvezdo, za 
katero so nekoč mnogi z upanjem v srcu umirali zamenjali z rumeno, 
obrnili hrbet delavcem, na katere so še ravnokar prisegali in ponudili 
roko inteligenci (in glej ga, celo kmetom!), ki so jo zatirali skoraj pol 
stoletja. Isti ljudje, ki so desetletja preganjali, maltretirali, zapirali in 
celo ubijali drugače misleče, danes pišejo besedo demokracija 
z veliko začetnico. 
Tovariši, jaz vam ne verjamem. Vem namreč, da v levem zgornjem 
žepu še vedno nosite Stalinovo sliko. Pa brez zamere. 

MATEVŽ BERGANT 

Slab vid popravijo atola, 
zatiskanje ari pa... 

Z veliko mero ogorčenja, ne povsem realno in malce »navijaško« je 
zazvenel odmev Florjana Mlakarja na mojo notico v zadnji Črni 
kroniki (1. št. 1990). Pa pojdimo lepo po vrsti. 

a) Več ali manj so vsi dogodki, ki jih uvrščam v kroniko LE 
»omembe vredni,« zato jih je potrebno popestriti, da lahko iz zadnje 
trditve črtamo besedico - le. Seveda pa to ne pomeni potvarjanje 
resnice, ampak »začinjanje.« 

b) Kot vsi drugi kamniški lokali, je tudi Veronika med mirnejšimi, 
čeprav bi se zaradi tradicije in izredne lokacije lahko lokal ponašal 
tudi s čim drugim, npr. s cenami pijače? Ncdolgo tega je tov. Mlakar 
za kozarček vinca pozne trgatve zahteval kar 50 dinarjev, kljub temu. 
da ga je njegov natakar računal le 21 din. Je potemtakem tudi 
prikrojevanje cen del gostinsko kulturne ponudbe? 

c) »Iz trte zvita« je tudi trditev, da nisem gost kavarne. Trenutno 
res ne sedim v njej, lahko pa navedem vsaj deset prič, s katerimi sem 
že posedel v lokalu. 

d) Res pa je, da je ena od funkcij kavarne tudi možnost prebiranja 
časopisov, vendar jaz svežega, dnevnega v njej nisem zasledil. Svoj 
časopis pa gost lahko prebira tudi v drugih lokalih. 

e) Če na stenah visijo fotografije in slike kot okras, tega jaz ne 
imenujem RAZSTA V A, ampak dekoracija lokala. Sicer pa, kje piše, 
da poteka razstava, kdo nam lahko o njej pave nekaj strokovnih 
informacij, kdo razstavlja, kdo je razstavo ocenil, je prodajna ali ne 
itd. 

f) Katere so druge reči. ki se menda že nekaj časa dogajajo, ne 
vem. Vokalnih in instrumentalnih nastopov, ki so bili včasih poleg 
prebiranja časopisov in pogovorov sestavni del kavarniškega ozračja 
ni, prireditev, ki so poleti potekale na vrtu, pa nisem omenjal, saj je 
bila tedaj kavarna še ZAPRTA! Zato prosim tov. Mlakarja naj nikar 
ne meša »jabolk in hrušk.« 

Kdo torej o »taisti stvari« več ve in kdo manj ne bom ugotavljal, saj 
sva do besede prišla oba. S strani »ostrega peresa« je zadeva zaklju
čena, vsaj do prihodnjič, ko bo spet zapisana kakšna pikra, čeprav 
brez zlobnih nakan - le z željo po izboljšavi ali spremembi. 

MATIC ROMŠAK 

prizadevamo za pravno državo! 
D E M O S : Ugotavlja, da v se

danji skupščinski sestavi nima 
svojih legitimnih predstavnikov, 
zato na skupščinsko odločanje 
tudi nima nobenega vpliva. 

Ž U P A N : N i res, da nimajo 
svojih predstavnikov v skupščini. 
Imajo jih tako v zboru združene
ga dela kot v zboru krajevnih 
skupnosti. Sicer pa so j ih , odkar 
D E M O S obstaja v Kamniku , va
bili na seje skupščine, kjer bi se 
lahko enakopravno zavzemali za 
svoja stališča (poslovnik). 

D E M O S : Opozicija ugotavlja, 
da so vsi v rednem delovnem raz
merju, zato se sej med rednim 
delovnim časom ne morejo ude
leževati. 

Ž U P A N : To ni nič drugega 
kot nesramno koketiranje z mi
slijo, da imamo delegati sedanje
ga sestava časa na pretek in seje 
izkoriščamo za to, da krademo 
občanom denar in bogu čas!« 

D E M O S : Demokra t i čno jav
nost na kamniškem obvešča, da 
misli resno z odpravo enopartij
ske vladavine in pluralnim parla
mentom in da bi ti usmeritvi de
javno zastopal po volitvah tudi 
v občinskem parlamentu z občin
skimi odborniki, ki bodo prvič po 
vojni izvoljeni na svobodnih taj
nih volitvah. 

Ž U P A N : To je nastopaška la-
stitev prepričanja, da so oni edini 
zaslužni za uveljavitev pluralizma 
v naši družbi . Sedanji razvoj 
družbe vsekakor ni le plod njiho
vega dela! 

R. G . 

Kramberger o 
»občinskih« najboljše 

N a T r g u prijateljstva je bi l 
23 . februarja predvol i ln i shod 
p r e d s e d n i š k e g a kandidata Iva
na Krambergerja . K a r precej 
njegovih p r i s t a šev , predvsem 
pa »f i rbcev«, se je zbralo tiste
ga s o n č n e g a dne. Ivan K r a m 
berger je imel poln koš idej, 
s p l o š n o znanih sicer, in obljub, 
kaj bo naredil kot predsednik 
Slovenije, če bo izvoljen. 
V sp lošno znan recept njegovih 
poenostavljenih kr i t izerskih 
fraz je pr imesi l tudi nekaj 
» k a m n i š k i h « . Predvsem se je 
pr i toži l nad televizijci , k i ga n i 
so prišli posnet, in b i j ih zato 
dal kar v U t o k o v o smrdljivo 
usnjarno delat, pa, naj potem 
tudi on i vidi jo, kaj prestajajo 
K a m n i č a n i . Njegovo poslan
stvo je bi lo torej predvsem eko
l o š k o , zavzel pa se je, kot pov
sod drugod, za bolne, ostarele, 
osamljene, revne in invalide 
- še posebej dobro mu je znan 
kamni šk i inval idni dom in tam
kajšnji problemi . V ta namen je 
že pred k ra tk im naredil zbi ra l 
no akcijo, pa tudi tokrat je na 
javni priredi tvi v K a m n i k u na
meni l nekaj zbranega denarja 
o t rokom iz Z a v o d a za usposab
ljanje invalidne mladine. 

M e d m n o ž i c o obiskovalcev 
je b i lo videti tako odobravanje 
kot posmehovanje. Slednje 
morda zaradi njegovega grobe
ga izrazoslovja in poenostavlja
nja problemov, č e p r a v je imel 
v m n o g o č e m prav. Odobrava l i 
pa so sam nač in kandidatovega 
pristopa do voli lcev - meni l i 
so, da bi se drugi kandidati mo
rali marsikaj nauči t i tudi od 
Krambergerja - predvsem pa 

njegove preprostosti , pristnega 
stika z l judstvom, ne pa, da se 
gredo nekateri salonsko pol i t i 
ko , kjer v ož jem krogu pol i t ič
no »napi f lane pub l ike« raz
pravljajo o vsem m o g o č e m in 
manj m o g o č e m . 

Kramberger pa se bo vseka
kor pr i l jubi l delavcem obč in ske 
uprave, saj j ih je na javnem 
shodu kar nekajkrat na vso 
m o č pohva l i l , č e š , kar nekaj 
stvari v K a m n i k u ne »lavfa«, 
marsikaj bi »ukini l« , le o b č i n o 
bi pusti l . Obč insk i so se m u 
n a m r e č zelo pr ikupi l i z eno
stavno gesto - v petek so ne
ko l i ko podal jšal i uradne ure, 
tako da so pris taši Ivana K r a m 
bergerja svojo pristopno izjavo 
lahko potrdi l i še isto popoldne 
in mu izpolnjene prijavnice pr i 
nesli potrjene nazaj. ( N a obč in i 
so nam torej pokaza l i , da se da, 
če se h o č e - us t reč i volji ljud
stva - pa ne le takrat, ko s tem 
pridobijo popularnost, ampak 
bi morda veljalo poskusiti tudi 
ob pridobivanju kakšn ih drugih 
pot rd i l , če bi se za to izkazala 
potreba, seveda). 

R O M A N A G R Č A R 

SERVIS 
VULKANIZACIJA 

Centriranje 
Prodaja g u m z m o n t a ž o 
M o n t a ž a radioaparatov in 
v lečn ih kljuk 

ODPRTO 0 0 11 . do 19. ure 
Dern ič T o m a ž 
Š m a r c a , Habjanova 2, 
tet. 832-658 



• Iz dela družbenega pravobranilca samoupravljanja 

Uarstuo prauic in svoboščin 
bo še vedno potrebno 

Občinska skupščina je na sejah zborov 27. in 28. februarja obrav
navala poročilo o delu družbenega pravobranilca samoupravljanja 
v letu 1989. 

Franc Svetelj je v uvodni razpravi opozoril na bistvene značilnosti 
delovanja DPS v preteklem letu in na razmišljanja, kako naj bi bilo 
varstvo pravic in svoboščin delavca in državljana urejeno v pri
hodnje. 

O d vseh zadev, ki jih je obravna
val v letu 1989, je bilo 64% zadev 
s področja delovnih razmerij, 
10,6% s področja upravljanja 
družbenih sredstev, 7,3% s po
dročja statusnega urejanja itd. 
Torej so močno prevladovale za
deve s področja delovnih razme
rij, med njimi pa je bilo največ 
pobud, predlogov in zahtev 
v zvezi z delitvijo osebnih dohod
kov (34%), sledijo zadeve s po
dročja razporejanja delavcev 
(12.5%), stanovanjskih odnosov, 
sklenitve delovnih razmerij itd. 

Med pobudniki za uvedbo po
stopka pred D P S so bili v dveh 
tretjinah primerov delavci iz po
djetij in pri zasebnih delodajal
cih, kar v eni petini primerov, 
kar je več kot v preteklem letu, 
pa občani iz krajevnih skupnosti. 

V polovici primerov je pravo
branilec uporabil pismena opo
zorila, zahteve, pobude in pred
loge. V več kot polovici zadev je 
šlo za preventivno delovanje pri 
razreševanju ugotovljenih pro
blemov. 

V veliki večini primerov so bile 
pobude, predlogi in zahteve, k i 
jih je pravobranilec posredoval 
vodstvenim in samoupravnim or
ganom v podjetjih in delovnih or
ganizacijah ter organom na ravni 
družbenopol i t ične skupnosti t. j . 
obč ine , tudi upoš tevane . 

Vse organizacije združenega 
dela so se v roku. ki ga določa 
zakon o podjetjih, torej do 31. 
12. 1989 preoblikovale v podjetja 
v skladu z zakonom o podjetjih. 
Odprto je še vprašanje Komunal
nega podjetja, ki naj bi se preo
blikovalo v javno podjetje. Druž
beni pravobranilec je spremljal 
postopke preoblikovanja in spre
jemanja statutov podjetij. 

V večini primerov v podjetjih 
niso opredelili posebnega organa 
delavske kontrole, pač pa so to 
nalogo poverili delavskemu svetu 
oziroma zboru delavcev. 

Način prodaje sredstev podjet
ja (168. Člen zakona o podjetjih) 
ni razdelan v nobenem statutu. 
Gre za primere prodaje sredstev, 
kadar so ugotovljene trajnejše 
motnje v poslovanju oz. plačilna 
nesposobnost. 

Način sodelovanja s sindikati 
v podjetjih v več primerih ni po
drobneje opredeljen, pač pa ne
kateri statuti le omenjajo, da 
v podjetjih deluje sindikat. Nič 
pa ni govora o zagotavljanju ma
terialne podlage za delo sindika- ' 
ta, o pravici sindikata do obveš
čenosti o vseh pomembnih vpra
šanjih gospodarjenja, od katerih 
je odvisen položaj delavcev, 
o zaščiti sindikalnih predstavni
kov itd. 

Ustanovljena so bila d ružbena 
podjetja, le v enem primeru je 
bila ustanovljena družba z ome
jeno odgovornostjo ( E T A ) , ki 
sta jo kot pogodbenika ustanovi
la poslovni sistem Mercator in 
Eta živilska industrija Kamnik. 
Pred tem je Eta del svojega po
slovnega sklada prenesla na se
stavljeno podjetje (holding) si
stem Mercator, le ta pa je isti 
delež kot svoj vložek ponovno 
prenesel v Eto in na podlagi te 
fiktivne pogodbe oz. operacije je 
nastal kapitalsko upravljalski od
nos med krovnim in temlejnim 
podjetjem. V takih primerih ob
staja možnos t , da se bo celotno 
upravljanje skoncentriralo v ro
kah poslovodnih organov holdin
ga, delavci v temeljnih podjetjih 
pa bodo izgubili možnost odloča
ti o strateških odločitvah podjet
ja. Nekatera podjetja v naši obči
ni so v zadnjem času začela pro
dajati dele svojih poslovnih sred
stev (proizvodne objekte, servis
ne delavnice, vozni park i t d ) . 
Pri tem se zlasti pojavlja vpraša
nje realnega vrednotenja družbe
nega premoženja . Zakon o pro
metu in razpolaganju z družbe

nim kapitalom določa , da se 
družbeni kapital prodaja z javno 
licitacijo. Sredstva, ustvarjena 
s prodajo družbenega kapitala, 
naj bi šla v sklad za razvoj na 
ravni republike, ki naj bi poslo
val kot javno podjetje, vendar ta 
sklad še ni ustanovljen. Družbeni 
kapital se po zakonu mora pro
dajati po tržni vrednosti. Cenitev 
vrednosti tega kapitala pa lahko 
zahtevajo zaposleni v podjetju, 
podjetje, potencialni kupec ali 
sklad. Vrednost d ružbenega ka
pitala pa lahko ceni le z zakonom 
pooblaščena organizacija. 

Nekateri primeri kažejo, da se 
v podjetjih odločajo za prodajo 
osnovnih sredstev brez predhod
nih temeljitih analiz stanja in 
brez ugotavljanja realne ( t ržne) 
vrednosti premoženja . Kaže , da 
jih pri tem vodi zlasti interes, da 
s prodajo določenih osnovnih 
sredstev svojim delavcem dose
žejo zmanjšanje števila zapo
slenih. 

Na problem vzdrževanja meli
oracijskih naprav na območju 
Križa, Most in Komende, ki se 
vse bolj zaostruje, je pravobrani
lec opozoril že lani. Skupščini 
občine Kamnik je predlagal, da 
obravnava in sprejme stališče 
v zvezi s problematiko vzdrževa
nja skupnih objektov in naprav 
na melioracijskem območju , in 
da ob tej pri l iki obravnava tudi 
uresničevanje občinskega odloka 
o višini nadomestila za kritje 
stroškov za vzdrževalna dela na 
skupnih objektih in napravah na 
melioracijskem območju Križ-
- M o s t e - K o m e n d a . ki ga je ta 
skupščina sprejela na pobudo 
pravobranilca v juliju 1988. 

Kmetijska inšpekcija občine je 
ugotovila, da se vzdrževalna dela 
na navedenih napravah ne izvaja
jo in zaradi tega obstaja nevar
nos tma bodo oškodovana soraz
merno velika družbena sredstva, 
k i so bila v letih 1984 - 1 9 8 8 vlo
žena v gradnjo melioracijskega 
sistema na tem območju . 

Kmetijska zadruga Emona 
Domža le , ki bi kot investitor 
v skladu s programom morala 
skrbeti za vzdrževanje skupnih 
naprav, te naloge ne opravlja. Po 
navedenem odloku bi moral iz
vršni svet SO Kamnik vsako leto 
na podlagi programa vzdrževanja 
določiti višino nadomestila, ven
dar za leto 1989 ta ni bila dolo
čena . 

K poslabšanju stanja na po
dročju vzdrževanja pa svoj delež 
prispevajo tudi določeni proble
mi s fekalnimi odplakami iz bliž
njih naselij (Križ , G o r a , Gmajni-
ca), ki se zlivajo v melioracijske 
jarke. 

Kljub izdani odločbi občinske 
kmetijske inšpekcije, po kateri bi 
morala K Z Emona Domžale do 
1. 8. 1989 udejaniti najboj nujne 
ukrepe pri vzdrževanju naprav, ti 
ukrepi še do danes niso bili izvr
šeni. Na problem nevzdrževanja 
melioracijskega sistema je konec 
decembra lani opozoril tudi re
publiški komite za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano, ki meni, 
da bi pri reševanju tega problema 
morali sodelovati tudi občina , 
krajevne skupnosti in še kdo. 

Pr i tako neurejenem stanju pa 
je zaradi drugih vplivov kmetijski 
prostor najbolj prizadet in nosi 
tudi največ posledic. Republiški 
komite posebej opozarja na dolo
čilo občinskega odloka, po kate
rem se dodatna dela pri čiščenju 
oz. vzdrževanju odprtih jarkov, 
propustov in cevne drenaže kot 
posledica delovanja fekalnih vo
da, ne štejejo za vzdrževalna dela 
po odloku. Torej je treba denar 
zagotoviti tudi iz drugih virov. 

Zato pravobranilec predlaga, 
naj občinska skupščina celovito 
obravnava to problematiko in 
naloži pristojnim oroganom, da 
čimprej pripravijo predlog za raz

rešitev problema vzdrževanja 
melioracijskega sistema. 

Glede na preobrazbo družbe
ne lastnine v druge oblike lastni
ne in na zožitev obsega samou
pravljanja, se seveda postavlja 
vprašanje , v kakšni obliki in ob
segu v prihodnje zagotoviti var
stvo pravic in svoboščin državlja
nov. Podatki o številu zadev s po
dročja varstva pravic delavcev iz 
delovnega razmerja kažejo, da se 
število teh zadev v zadnjem času 
znatno povečuje. Tako je D P S 
letos v mesecu in pol obravnaval 
že okrog 30 predlogov in zahtev 
delavcev za varstvo pravic. To je 
seveda posledica tudi nove za
konske ureditve na področju po
djetništva in delovnih razmerij. 

Zlasti v prehodnem obdobju 
bo morala družba še vedno na 
določen način zaščititi sredstva 
v družbeni lastnini, ne zaradi te
ga, da bi zavarovala njen privile
girani položaj , temveč zato, dajo 
zavaruje pred zlorabami in ker 
prehajanje d ružbene lastnine 
v druge oblike lastnine ne more 
biti p repuščeno stihiji. Zato mo
rajo družbeni pravobranilci 
v prehodnem obdobju še vedno 
izvajati svojo ustavno nalogo va
rovanja sredstev v družbeni last

nini, vendar v drugačnih raz
merah. 

Poleg uresničevanja samou
pravnih pravic delavcev in pravic 
delavcev iz delovnega razmerja 
v vseh oblikah lastnine, varstva 
lastninskih upravičenj nosilca 
d ružbene lastnine, bo moral 
v prihodnje družbeni pravobrani
lec varovati tudi pravice in svo
boščine človeka in državljana po 
zgledu na institucijo ombudsma-
na v svetu. 

Na ombudsmana, ki ga na 
Švedskem poznajo že od leta 
1809, v V e l i k i Britaniji od 50. let 
dalje, v Franciji obstoja diateur 
- posrednik, v Avstriji Volksan-
vvaltschaft, na Poljskem so jo 
uvedli pred dvemi leti, se obrača
jo državljani s svojimi pri tožbami 
v zvezi z delom upravnih in dru
gih organov brez formaliziranega 
postopka in po tem, ko so izčrpa
li že vse v upravnem in sodnem 
postopku predvidene poti z na
menom, da preko ombudsmana 
v boju z močnejšim (oblastjo) do
sežejo varstvo svoje k ršene , na
padene pravice oz. svoboščine. 
Ombudsman zadevo razišče, zav
zame stališče in poroča javnosti 
preko parlamenta ali pa nepo
sredno, uporabljajoč pri tem svo
jo moralno avtoriteto in moč jav
nega mnenja oz. javnosti na 
sploh kot podporo. Z javnostjo 
svojega dela v industriji (orga
nu), v kateri raziskuje kršitev, 
zlorabo, opozarja in zahteva od
pravo določenega ravnanja, je 
posredno tudi institucija (organ), 
podvržena javnemu preverjanju 
in s tem tudi kr i t ik i . 

F. S. 

Ogled prometnega režima 
u Ljubljani 

Dvajsetega februarja je Svet za 
preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu občine Kamnik v sode
lovanju s S P V občine Domžale in 
D O K O M P A S Ljubljana organi
ziral ogled prometa v Ljubljani. 
Tega ogleda so se udeležili učen
ci tretjih razredov osnovnih in 
podružničnih šol iz Kamnika 
(420 učencev) in Domža l . Pod 
strokovnim vodstvom svojih 
mentorjev in delavcev Postaje 
milice mesta Ljubljane so s prak

tičnega vidika 
metne razmere 

spoznavali pro-
' Ljubljani. 

Na zaključni slovesnosti, ki je 
bila v prostorih D O S T O L Kam
nik, so najzaslužnejši v tej akciji 
( Z S A M pri D O K O M P A S Ljub
ljana, D O K O M P A S Ljubljana, 
Upravi za notranje zadeve Ljub
ljana - Inšpektora tu milice in 
Postaji prometne milice Ljublja-
na-mesto) podelili priznanja. 

SPV O B Č I N E K A M N I K 

Opazovali smo promet 
Na akcijo s Kompasovim avto

busom smo se pripravljali v šoli. 
Risali in sestavljali smo miselne 
vzorce, pa tudi veliko razmišljali. 

V torek zjutraj smo vstopili 
v avtobus, k i nas je čakal pred 
šolo. Odpeljali smo se proti De-
pali vasi pri Domža lah . K o smo 
na zbornem mestu opazovali pro
met, je iznenada vstopil v avto
bus miličnik. Nato smo se z njim 
odpeljali proti Ljubljani. Opazo
vali smo promet in pešce. Milič
nik T o m a ž nam je razlagal o pro
metu Tako smo z avtobusom 
krožili po Ljubljani. Peljali smo 
se skozi predor, opazovali večje 
zgradbe, med katerimi je bila tu
di Nama. Maksimarket, Cankar

jev dom. Metalka, Gospodarsko 
razstavišče. Ob cestišču je bilo 
mnogo znakov, kot so: zavaro
van železniški prehod, kolesar
ska steza, prehod za pešce , šolar
ji na cesti, prepovedano parkira
nje in ustavljanje. Te prekrasne 
minute in ure so kajpak kmalu 
minile in prišli smo do postaje, 
kjer je miličnik izstopil. Kar malo 
žalostna sem bila ob slovesu, za
to sem mu pomahala. Tudi drugi 
otroci so mu pomahali. Upam. 
da se bomo še kdaj videli. 

Akci ja mi je bila zelo všeč, saj 
smo imeli prijaznega miličnika. 
Ta dan mi je bil med vsemi šol
skimi dnevi najbolj všeč. 

K A T J A P E R M E , 3 B 
OŠ K O M E N A - M O S T E 

Upokojenci kor vztrajajo 
Številne dejavnosti, organizi

rane pri Društvu upokojencev 
Kamnik, vključujejo v aktivno 
društveno življenje veliko čla
nov. Angažiranje članstva se po
večuje, tako, da v društvu oce
njujejo, da je več sto članov tako 
ali drugače v stalnih stikih z ak
tivnostmi. Razpoložljivi podatki 
dokazujejo, da so take ugotovi
tve podprte s konkretnimi števil
kami. 

Izredno je razvejano špor tno 
rekreativno, kulturno, počitni
ško in izletniško življenje. Pove
zovanju žena in humanitarnim 
nalogam je posvečena posebna 
skrb, kar velja tudi za gospodar
jenje v društvu. Tudi slovo od 
umrlih članov je pomembna 
dolžnost . 

Redki so upokojenci, ki niso 
vključeni v druš tvo. Koncem pre
teklega leta je imelo društvo 2590 
članov in članic, tekom leta je 
bilo na izletih 1091 članov, pla
ninskih pohodov in tur se je ude
ležilo 284 članov, kolesarjev je 
bilo 176. Ženska sekcija redno 
dvakrat mesečno organizira sre
čanja, ki se ga udeleži tudi več 
kot 40 članic naenkrat, socialna 
komisija je obiskala več kot 200 
bolnih in onemoglih članov, na 

kulturno zabavnih popoldnevih 
(prvi petek v mesecu) je bilo ne
kaj sto članov. Organizirane so 
bile še tudi nekatere druge aktiv
nosti. To je le nekaj statističnih 
podatkov, ki nazorno kažejo na 
usmeritev društva. Ve l iko upo
kojencev je preživelo nekaj lepih 
dni na počitnicah. Skupaj je bilo 
skoraj 2400 nočitev, v glavnem 
v Izoli. 

Druš tvo upokojencev močno 
podpira špor tno življenje upoko
jencev. Sem prištevajo kegljanje, 
balinanje, kolesarjenje, hojo po 
gorah itd. Organizirano je bilo 
več prijateljskih srečanj z drugimi 
društvi , v gorenjski regiji, s koro
ško regijo, z Moravčani . Kranj
čani in še nekaterimi drugimi. Pri 
organiziranju planinskih poho
dov se v društvu držijo načela 
varnosti in fizične zmogljivosti. 
Udeležencev je vsako leto več, 
vendarle menijo, da so tu še lepe 
možnosti porasta. 

Načr tovane naloge so uresni
čevali tudi na ostalih poljih. D o 
seženo bo društvu služilo za so
lidno osnovo pri načrtovanju za 
leto 1990. 

Omeniti velja, da v 1990. letu 
Druš tvo upokojencev Kamnik 
slavi 40-letnico svojega življenja. 

doseženi rezultati pa omogočajo 
še več dinamike in razvejenosti. 
To je med drugim tudi cilj, ki ga 
želijo doseči v tem jubilejnem le
tu. Poleg ostalega načrtujejo, da 
bodo v poletnih mesecih odšli na 
našo goro - na T R I G L A V . 

Druš tvo se tesno povezuje 
z vsemi dejavniki, ki j im je skrb 
za starejšega človeka - upoko
jenca, prednostna naloga in pri 
taki usmeritvi nameravajo tudi 
ostati. V okvir društvenega živ
ljenja spada tudi gostinski lokal 
in društveni prostori, ki omogo
čajo raznovrstne aktivnosti. Pro
bleme finančne narave uspešno 

premagujejo in razpoložljiva 
sredstva zadoščajo za uresničenje 
sprejetih nalog, ob skrbni upora
bi seveda. 

Napredek, ki ga društvo beleži 
vsako leto, je rezultat dobre or
ganizacije in delavoljnih članov 
samoupravnih organov ter mar
ljivega in uspešnega dela vseh 
poverjenikov v krajevnih skup
nostih. Vsakdo, ki sprejme nalo
ge, jih odgovorno opravlja, zato 
tudi ni odstopanj. 

Že pred časom je Druš tvo 
Upokojencev Kamnik povabilo 
k sodelovanju vse tiste, ki j im 
katerakoli oblika dela ustreza in 
odziv je bil zadovoljiv, organiza
torji v društvu pa si želijo še večjo 
udeležbo in sodelovanje, zato 
povabilo še vedno velja. 

S T A N E SIMŠIČ 

IHarket na Kranjski preseneča 

BOUTIOUE »MAŠA« 
Trdinova 7/a, 
Kamnik 
vas p r i č a k u j e vsak dan od 15.30 do 19. ure, 
v soboto od 9. do 12. ure. 

Ugodne cene. 

Bout ique obratuje v hiši, kjer je tudi VINOTOČ (pri 
Krašovcu ) . 

Ob 8. marcu iskreno č e s t i t a m o . 

Ne morem mimo sprememb 
v M A R K E T U na Kranjski cesti 
v Kamniku . Sedaj sem prepr ičan , 
da novo vodstvo v »Kočni« do
bro misli . Zakaj? Čakanje , vrste 
in prejšnja razporeditev, poseb
no blagajn, je ob sobotah, ali 
v času, ko je kupcev, največ pov
zročala prave muke. Ta problem 
je sedaj rešen. Vzeti si je treba 
samo malo časa, v trgovini mora
mo blago pogledati. Živim s pla
čo, k i je pod povprečjem, ki ga 
prejemajo delavci v industriji. Ne 
tarnam, ozrem se na police, kjer 
piše »ugodno«. Želja je veliko, 

ima še vedno 30 dni. Pred blagaj
no, če že moram počakat i kakšno 
minuto, me pomiri lepa, enkrat
na zamisel, baje direktorja po
djetja in vodje marketa; mislim 
na novi kotni kozolec za ponud
bo rezanega cvetja, lončnic in 
strokovnega aranžiranja. Osebno 
mislim, da bi takšne kozolce ra
bili tudi v ostalih marketih, reci
mo B A K O V N I K , M O S T E , K O 
M E N D A . . . - verjetno j im pro
stor tega ne dopušča. 

Najlepše je, če greš iz trgovine 
zadovoljen. 

T O M A 

mano krvodajalska akiijo 
Letos bo krvodajalska akcija za območje kamniške občine 

14., 15., in 16. marca ter 15. in 17. avgusta. Odvzem krvi bo 
na Zavodu za transfuzijo krvi v Ljubljani. 

14., 15. in 16. marca: z avtobusne postaje Kamnik, odhod 
ob 6.30, 7.30 in 10.30. Avtobus bo ustavljal na vseh postajališ
čih do Duplice. 

14. marca: 
ob 7. uri iz Motnika in Špitaliča 
ob 9. uri iz Češnjic v Tuhinju, s postankom v Lazah, Šmart-

nem. Loki, Srednji vasi in Selah 
15. marca 
ob 6.30 iz Rakitovca in Pšajnovice 
ob 7. uri iz Črne, s postanki do Stranj 
ob 10.30 iz Tunjic 
ob 10.30 iz Nasovč, Komende in Most 
K r i rešuje življenja. Z a intenzivno zdravljenje porabijo bol

nišnice v Sloveniji vsak dan kri 250 do 300 krvodajalcev. 
V Kamniku daruje kr i letno okorg 1600 krvodajalcev, zato so 
organizatorji prepr ičani , da bo tudi tokratna akcija v celoti 
uspela. Prijave krvodajalcev zbirajo K O R K v krajevnih skup
nostih, v delovnih organizacijah, lahko pa se posamezniki 
prijavijo tudi na občinsko organizacijo R K Kamnik oziroma se 
udeležijo krvodajalske akcije v razpisanih dneh. 

Vsem, ki bodo sodelovali v krvodajalski akciji in vsem 
organizatorjem R K se občinska organizacija R K Kamnik toplo 
zahvaljuje. 

S T A N E SIMŠIČ 



0 našem likovnem trenotku 
V kamniškem razstavišču Ve

ronika so lani razstavljali člani 
Likovnega društva Kamnik. Na 
razstavi je bilo nekaj posrečenih 
slik, nekaj neopredeljenega pov
prečja, nekaj del pa bi bilo mor
da bolje pustiti doma. Slike so 
bile v razponu od »pristnega« sa-
morastniš tva, preko solidnega 
amaterizma do nekakšnih po sili 
»modernih« izumetničenj , ki 
z resnim in poštenim likovnim 
ustvarjanjem nimajo nikakršne 
zveze. 

D a ne bo pomote, ta zapis ni 
naperjen proti amaterskim likov
nikom, ki naj dobijo, dokler je 
njihovo delo poš teno , vso moral
no in strokovno podporo. Tudi ni 
naperjen proti zasebnim in urad
nim galeristom vseh vrst in statu
sov, dokler pristajajo na neke 
znosne kriterije kvalitete razstav
ljenih del. Vendar se mi je po 
ogledu omenjene predstavitve in 
sočasne amaterske razstave v ka
varni Veronika utrnilo nekaj mi
sli , ki morda z omenjenima raz
stavama nimajo nič skupnega, ali 
pa? 

Ze večkrat smo pisali o umest
nosti ustvarjanja likovnih ama
terjev pod vodstvom in mentor
stvom profesionalnih animator-
jev, da se preseže in prepreči di-
letantizem ter zagotovi kolikor-
tolikšna kakovostna raven. Še 
posebna pazljivost je potrebna 
pri javnih predstavitvah teh iz
delkov, kar je navadno odgovor
nost selektorja. Amaterska 
ustvarjalnost je lahko za ljubite
lja sprostitev, konjiček, koristno 

zapolnjenje prostega časa, ven
dar s tem še ni zagotovljeno, da 
vsako tako nastalo delo sodi na 
javno razstavo. S slabimi, nedo
raslimi deli , k i ne dosegajo os
novnih kriterijev kvalitete, se de
la medvedja usluga ustvarjalcem 
samim, predvsem pa občinstvu. 
Publika je v povprečju, žal, pre
malo likovno izobražena, kar je 
predvsem posledica pomanjkljive 
likovne vzgoje v osnovnih in 
srednjih šolah. Nekvalitetne ali 
celo diletantske likovne predsta
vitve pa ta nivo še znižujejo in 
vnašajo še dodatno zmedo v poj
movanju in branju osnovnih l i 
kovnih zakonitosti. S tem prista
janjem na poenotenje kvalitete 
likovne kulture na najnižje skup
ne imenovalce pa se siromasi že 
tako ne preveč zavidljiva raven 
splošne likovne kultiviranosti. 
Nastane paradoks: na eni strani 
imamo etablilarno, elitno, »viso
ko« likovno umetnost, k i je priz
nana, deloma pa tudi forsirana in 
dirigirana, včasih pa celo subven
cionirana od nacionalnih umetni
ških in kulturnih ustanov in foru
mov ter njihovih vodstev; na dru
gi strani pa vsakršne diletantizme 
in poplavo kiča. Večina, to je 
»zlata sredina«, plejada resnih, 
izobraženih, nadarjenih, kvali
tetnih in inovativnih ustvarjalcev 
pa se po sili razmer podredi in 
pristane v eni ali drugi skrajnosti, 
ali pa bolj ali manj uspešno plove 
med Scilo in Kar ibdo. 

Iz tega konteksta je potrebno 
izvzeti tako imenovano alterna
tivno sceno, ki nastaja predvsem 

znotraj ljubljanskega ŠKUCa in 
podobnih, predvsem študentskih 
umetniških forumov in trajnih 
delovnih skupnosti. Ta altersce-
na, v večini primerov, s svojo 
nekonvencionalnostjo, inovativ-
nostjo in mladostno prodornostjo 
(razni postavandgardni, retro-
gardni ipd. prijemi) ne ruši samo 
tabujev in avtoritet, temveč vna
ša pozitivne prvine v slovensko 
kulturno zgradbo. Glede na ni
hanja kvalitete te produkcije pa 
seveda to še ni pravilo. 

Z d i se mi , da je poglavitna 
problematika našega likovnega 
trenutka naslednja: 

— poplava organiziranih in 
neorganiziranih amaterskih l i 
kovnih grupacij z likovno izobra
ženimi polizobraženimi in neizo
braženimi mentorji ali brez njih; 

—neznano število likovnih Šar
latanov in špekulantov vseh vrst, 
baž, barv, zvanj in znanj, od »sa-
morastnikov« do »elitnežev«; 

— stihija v razstavni dejav
nosti. 

Prav je sicer, da se kvalitetna 
likovna dela predstavijo tudi i z 
ven uradnih razstavišč, toda pri 
nas je ta vrsta razstavne demo
kracije pripeljala v anarhijo, kjer 
se razstavlja prav vse in povsod. 
To je pripeljalo do prave evforije 
pri ustanavljanju formalnih, ne
formalnih, uradnih, neuradnih, 
družbenih in privatnih in kar je 
še možnih likovnih razstavišč, ga
lerij, salonov in vsakršnih »obe-
šališč«. Njihove lokacije se naha
jajo od javnih stranišč, beznic in 
raznoraznih zavetišč do eksklu

zivnih salonov in privatnih zbirk 
raznih narodovih »patronov,« 
pardon, »padronov«. Po rangu 
pa v razponu od uličnih, krajev-
no-skupnostnih, občinskih in ta
ko naprej razstavišč, vse do 
osrednjih narodnih kult(ur)nih 
hramov. 

V tej deželi je lahko vsaka sej
na dvorana, proizvodna hala ali 
tovarniško dvorišče — likovno 
razstavišče. 

Vsaka š tacuna, butik in oštari-
ja (ki da kaj nase), pa vse do 
recepcije hotela Slon — je likov
ni salon. 

Skoraj je že pravilo: vsak vino-
toč, bife in kafetarija — bodi ga
lerija. Njihov lastnik ali poslovo
dja (če da količkaj nase) pa gale
rist in kustus, v izjemnih prime
rih pa še likovni sladokusec in 
ekspertni poznavalec in razsod
nik visoke umetnosti in — vsa
kršne kulinarike! 

Čeprav je bilo zgoraj napisano 
nekoliko i ronično, celo malce r i -
marsko navdahnjeno, je likovna 
in razstavna stihija in hiperpro
dukcija slabega, kjer nobeni trez
ni kriteriji ne obveljajo več, kjer 
že dolgo »čeljev ne sodi več kopi
tar« , ampak »prodaja trgovec 
(š tacunar) trak na vatle«, likovna 
stvarnost umetniške srenje te de
žele. In ne samo to. V imenu 
vsakršnih teorij, filozofij, ideolo
gij in predvsem stihij vseh vrst, se 
vsa ta likovna in razstavna zblo-
jenost še potencira v neznosno 
plehkost likovnega žitja in bitja. 
Seveda pa je ta anomalija tudi 
posledica in pokazatelj vsesploš
ne norosti časa in prostora, v ka
terega smo potisnjeni in prisi
ljeni. 

D U Š A N L I P O V E C 

Domače obrti na Slovenskem 

Uandalizem na malem gradu! 
Je komu sploh še kaj mar? 

Sliši se morda banalno, pa ven
dar - ne govorimo o zapuščeni 
graščini kje bogu za hrbtom, am
pak se vse dogaja (pa nič korist
nega ne stori) čisto sredi našega 
turističnega perspektivnega 

Le koliko nam je še mar za ta 
kamniški biser, za to visoko ce
njeno in evropsko poznano kul
turno dediščino iz romanske do
be? Nekaterim je to očitno postat 
najprimernejši prostor za izživ
ljanje svojih uničevalskib strasti. 

Na prostoru, k i naj 
bi bil namenjen kulturnim 
prireditvam, sprehodu, turistič
nim o g l e d o m , . . . se zbirajo tudi 
ljubitelji hazarda. Predstavnik 
kranjskega zavoda za spomeni
ško varstvo, ki bdi nad tem spo
menikom in opozarja na porazno 
stanje, pa je izgleda vse le Sizifo-
vo delo, je zalotil dva moška , k i 
sta na Malem gradu mirno kvar
tala, za »težke novce«, seveda. 
Ste zajeli sapo? A l i pa se vam to 
zdi smešno , nevredno omembe? 
Kaj pa odlagališče odpadkov tik 
pred vhodom v kapelo? Vas to 
morda gane? A l i razbita stekla 
na oknih romanske kapele, k i je 
tako nezaščitena pred vlomi , in 

polomljena ključavnica, ki niko
gar več ne ustavi pred uničevalni
mi pohodi oziroma zavzetjem ka
pele. Morda so si pa naši malčki 
izmislili nov način igre!! 

Ubogi otroci, saj se nimajo 
kam dati!? Nič ne de, le da imajo 
starši mir pred njimi! 

Zavod za spomeniško varstvo 
in Turist ično društvo Kamnik že 
nekaj časa opozarjata na nujno 
uvedbo čuvajske službe na tako 
pomembnem kamniškem kultur
nem spomeniku. Pred desetlet
jem je imelo mesto to urejeno. 
Starejši možakar je honorarno 
bdel nad dogajanjem na Malem 
gradu in v mestnem parku za 
knjižnico. Fantiči (majhni in veli
ki) si morda tudi zaradi večjega 
nadzora takrat le niso upali stori
ti vsega, kar bi j im padlo na pa
met. Simbolično nagrado za svo
je delo je dobival iz občinskega 
proračuna . Zakaj občina o tem 
ne razmisli tudi sedaj! Morda pa 

bi lahko tudi kakšen miličnik od 
časa do časa pogledal na M a l i 
grad - predvsem proti večeru! 

Kamnika 

R O M A N A G R Č A R 

Tudi malograjsko obzidje se ni izognilo t. i. grafitom. Tale je v rdeči 
barvi, predstavljal pa naj bi simbol miru in ljubezni. Res, predvsem 
miru pred brezvestneži, ki ne prizanesejo niti obzidju, in ljubezni do 
naše kulturne dediščine si želi Mali grad! (Foto: R. Grčar) 

Učimo se angleška 

Vzhod v kapelo na Malem gradu - ne le turisti, marsikdo si najde 
zatočišče v njej 

Obiskujem sedmi razred os
novne šole. Izmed šolskih pred
metov imam najraje angleščino, 
zato sem se odločila, da se bom 
izpopolnila v znanju tega jezika. 
V Kamniškem občanu sem pre
brala oglas, da bo tečaj anglešči
ne na Medvedovi ulici v Kamni
ku, imenovan Little England 
Club . Vključila sem se v tečaj za 
učence od trinajst do petnajst let 
starosti pod vodstvom Denise 
Deenev in Lidije Perko. Tečaj je 
potekal dvakrat na teden po eno 
uro, včasih pa je bilo tako zani
mivo, da smo ga podaljšali. 

V začetnih urah tečaja, ko smo 
se med seboj še spoznavali, smo 
bili boječi in zadržani . Kmalu je 
strah izginil in med nami je zavla
dalo prijetno vzdušje. Spoznala 
sem, da to ni šola. Pri rednem 
pouku se bojim, da ne bi poveda
la kaj narobe in dobila slabo oce
no, tukaj pa se pogovarjamo 
sproščeno in če se kdo zmoti , ga 
drugi popravimo, kajti na napa
kah se uč imo. 

Tečaj je bil zelo zanimiv. To-
varišica Denise nas ni spraševala 
vsako uro in nas tudi grdo ni 
gledala, če se je kdo zmotil . 

Z nami se je zelo trudila, da bi 
angleške besede pravilno izgo
varjali, znali povezati besede 
v lepe stavke . . . Včasih smo gle
dali videofilme v angleškem jezi
ku in se potem pogovarjali o vse
bini . Denise nam je najprej po
stavila nekaj vprašanj o vsebini 
filma, tako da je pogovor laže 
stekel. Razživeli smo se in komaj 
čakali , kaj bo kdo lahko povedal. 
Pojasnila nam je tudi vse, kar 
nam je bilo neznano. Denise je 
poskrbela tudi, da smo ob novem 
letu prijetno presenetili starše 
z ročno izdelanimi česti tkami in 
koledarji v angleškem jeziku. 

Denise nam je pripovedovala 
o znamenitostih Anglije. Pokaza
la nam je tudi slike in angleške 
revije. Okusi l i smo tudi nekaj 
značilnih angleških jedi, med nji
mi Christmas puclding. Napisali 
smo tudi pisma v angleščini in jih 
poslali učencem v Španijo. Z nji
mi si redno dopisujemo. 

Tečaj angleščine mi je bi l zelo 
všeč in obiskovala bom tudi na
daljevalnega. Poskusite še v i , ne 
bo vam žal! 

ANITA M E J A Č , 
7. a OŠ T O M A B R E J C A 

V domačem okolju gostilne 
Repanšek , ki nadaljuje s tradici
onalnimi kulturnimi prireditva
mi , je bila konec lanskega leta 
predstavljena tudi knjiga dr. Ja
neza Bogataja D o m a č e obrti na 
Slovenskem. Gre za izredno kva
litetno poljudno knjigo s 50 slo
venskimi obrtmi, s strokovnim 
tekstom in nadvse zanimivimi sli
kami in risbami. Takšno knjigo 
smo na Slovenskem že dolgo časa 
pogrešali , tako da je dr. Bogataj 
zapolnil tudi prepotrebno vrzel 
na tem področju. 

Predstavitev je bila nekoliko 
nenavadna, saj jo je dr. Janez 
Bogataj pospremil s prikazova-

činske strukture ne naredijo kaj 
dosti ali pa prav nič, da bi se 
obrti obdrža le , o tem, da so šol
ski programi naravnani proti do
mačim obrtem . . . nasploh je bil 
kritičen do vsega, česar nočemo 
vzeti za svojo kulturno dediščino, 
a vendar prav njegova knjiga do
kazuje, da smo preko domačih 
obrti že pred stoletji bili v Evro
p i , da smo znali izvažati svojo 
pamet in delo boljše kot zdaj in 
da smo povsod tudi zaradi doma
čih obrti nekaj pomenili. 

Predstavitev knjige sta pope
strila tudi domača pletarja, ki sta 
izdelovala cekar, k pravemu slo
venskemu vzdušju pa je prispeva

njem diapozitivov o slovenskem 
sodobnem kiču - od palčkov po 
vrtovih do čapelj in osličkov 
v stanovanjih (nekateri prav zato 
menijo, da smo Slovenci narod 
oslov in čapelj) , ob tem pa je 
imel tudi nadvse nazorno preda
vanje o bogastvu domačih obrti 
na slovenskih tleh, o tem, da ob

la tudi mlada kitaristka; zaigrala 
je nekaj slovenskih narodnih pe
smi, ki so prav tedaj prvič (!) 
izšle tudi v notnem črtovju. 

Moje skromno mnenje ob tem 
pa je, da b i , kdor količkaj da na 
svoje korenine, moral imeti Bo-
gatajevo knjigo na svoji p o l i c i . . . 

I V A N SIVEC 

Obiskali so nas 
V Z U I M so nam v tem šol

skem letu popestrila življenje za
nimiva srečanja. 

7. novembra je dan zavoda, 
zato nas je obiskal, zdaj že marsi
komu znan, T O M O K R I Ž N A R , 
ki je s kolesom oziroma bici
k lom, kakor sam pravi, prepoto
val velik kos sveta. V jedilnici 
zavoda smo se gnetli okrog bra
dača v karirasti srajci, ki je pri
pravljal diaprojektor in platno, 
na katerem so se kmalu prikazale 
slike neznanega sveta. Tomo 
Križnar nam je poskušal poveda
t i , da je življenje darilo. Na tem 
potovanju je iskal sebe in kvalite
te življenja. Raziskoval je nove 
kraje, nove ljudi, nove vere, in se 
učil. Spoznal je, da je vsak človek 
prijatelj, nihče ni sovražnik, am
pak je vsak učitelj. Tomo nas je 
navdušil s pripovedovanjem svo
jih doživetij , zato smo z veseljem 
sprejeli tudi njegovo knjigo 
O iskanju ljubezni ali Z biciklom 
okoli sveta, v katero je zapisal 
misel: »In vendar je življenje ču
dovito. In vendar se vrti.« 

7. decembra sta nas obiskala 
J A N E Z B I T E N C in B E R T A 
G O L O B . Janez Bitenc je naš sta
ri znanec, lahko bi mu rekli kar 
prijatelj, saj najmlajše redno raz
veseljuje s svojim obiskom. V e d 
no najde čas, da pride v zavod 
z novo pesmico in pravljico, da se 
razjasnijo otroški obrazi, ko sku
paj zapojejo. Tako je bilo tudi ta 
dan. Učenci nižjih razredov so 
odšli s skladateljem Bitencem 
v učilnico za glasbo, učenci od 
petega do osmega razreda pa 
smo odšli v učilnico za slovenski 
jezik, kjer smo se prvič srečali 
s pisateljico Berto Golob . K o je 
stopila v razred, smo jo pozdravi
l i s ploskanjem. Pogovor je zače
la s pripovedovanjem o svojem 
otroštvu. Povedala nam je, da ji 
je že zelo zgodaj umrla mama, 
živela je z bratom, sestro in oče
tom. Sestra je prevzela gospo
dinjstvo in skrbela zanjo kot ma
ti. Najhuje je občutila izgubo ma
me, koje začela hoditi v šolo. Vs i 
otroci so na materinski dan pisali 
svojim mamam, ona je bila edi
na, ki ji je umrla mama in ni 
imela nikomur pisati. Berta G o 
lob je po poklicu učiteljica, pet
najst let je poučevala v Preddvo

ru. Povedala nam je, da je bila 
stroga. Nekoč jo je neki deček 
razjezil, zato mu je rekla, naj se 
sam kaznuje tako, da se potegne 
za uho. Ker je to storil p renežno , 
mu je še sama pomagala. Nekaj 
časa je bila zaposlena v knjižnici, 
nato je odšla na R T V v Ljublja
no. K o smo jo vprašali , zakaj 
piše, nam je odgovorila, da piše 
knjige iz ljubezni do slovenskega 
jezika. Zelo prijetno je bilo kle
petati z Berto Go lob , zato bi bili 
veseli, če bi nas še kdaj obiskala. 

December nam je prinesel še 
eno srečanje. Obiskovalca bi lah
ko imenovali kar Božiček, njego
vo pravo ime je I V A N K R A M -
B E R G E R . Obiskal nas je več
krat. K o se je 18. decembra pri
peljal pred zavod s svojim avtom, 
ki ga je sam naredil, se nas je 
večina gojencev zbrala okrog nje
ga iz radovednosti, kakšen je av
to in kakšen je Ivan Kramberger. 
Oblečen je bil v dimnikarja, se
veda z namenom, da bi nam pri
nesel srečo. Vsakega od nas je 
pobožal po glavi z metlico. Nato 
je odnesel polno potovalko de
narja tovarišu direktorju. Prišel 
je še naslednji dan, ker je imel 
sestanek z uslužbenci in gojen
cem Emi lom Bohincem, ki je 
predsednik dramske skupnosti. 
Prisotni so bil i lahko tudi drugi 
gojenci. Dogovori l i so se, da bo
do z denarjem, ki ga je podaril 
Kramberger, kupili ortopedske 
pr ipomočke . Nato je tudi tokrat 
prijel potovalko in stresel na mi
zo denar. Zaploskali smo. Njemu 
pa je bilo hudo in je večkrat zajo
kal , ker se mu invalidi smilimo. 
K o j e odhajal, nam je obljubil, da 
bo še prišel. M i smo vsakega sre
čanja z njim zelo veseli, saj smo 
spoznali, da je resnično dober 
človek in da vse dela zato, da 
pomaga in osreči ljudi. Vs i gojen
ci smo mu iz srca hvaležni. 

Decembra se je na nas spomni
la tudi N I N A O S R E D K A R . Po
darila nam je svojo pesniško zbir
ko Odmevi . Zanjo se ji prisrčno 
zahvaljujemo. 

Vsem, k i so nas obiskali in se. 
nas spomnili, žel imo uspešno in 
zadovoljno novo leto. 

M A R T A V E R B A N 
IN BIIJANA BOŽIČIČ 

OS PRI Z U I M KAMNIK 



Leprozorij in bolnišnica za 
okužena v Kamniku 

V svoji zgodovini medicine 
Borisov piše, da je bii v XI I I . 
stoletju v Kamniku leprozorij. 
M e d drugim pravi, da so imela 
poleg Ljubljane urejene leprozo-
rije, zunaj mestnega obzidja ali 
naselja, tudi druga slovenska me
sta, npr. Maribor , Celje, Ptuj, 
Kamnik , Kranj , Koper , Novo 
mesto itd. 

Ljudevit Stiasnv piše v svojem 
Zemljepisno-zgodovinskem opi
su: da bi se Kamničani obvarova
li nalezljivih bolezni, posebno 
kuge, ki je v 14. in 15. stoletju 
neusmiljeno kosila po Sloven
skem, so sezidali zunaj mesta ob 
Ncvljah bolnišnico za okužence . 

Ker ni , da bi človek prav vse 
verjel, kar so nekoč napisali, je 
koristno pobrskati po papirjih, 
da bi podatke preverili, jih po 
potrebi dopolnili in jih po mož
nosti točno locirali. 

Lepra (gobavost) je pripotova
la v Evropo iz vzhoda v V I . sto
letju, se po njej razširila in dose
gla svoj vrh v XI I I . stoletju. D o 

kaz, da je bila gobavost huda, 
neozdravljiva in zelo razširjena 
bolezen, je ustanovitev tako veli
kega števila leprozorijev. Z a boj 
proti njej so imeli po mestih po
sebne komisije, ki so osumljene 
pregledovale in obolelim odreja
le obvezno, dosmrtno bivanje 
v leprozoriju. Tam so imeli točno 
odrejen način življenja, k i so ga 
strogo nadzorovali, vse z name
nom, da bi bolezen izkoreninili . 
Mora l i so nositi predpisano oble
ko in med potjo oddajati slišne 
znake z zvončki ali ropotuljami, 
da so jih prebivalci že od daleč 
spoznali in se j im pravočasno tu
di izognili. V mesto so smeli le ob 
določenih dnevih. Prepovedan 
jim je bil vstop v gostišča in cerk
ve, niso smeli uporabljati vodo iz 
javnih vodnjakov in se niso smeli 
dotikati živil. Preživljali so se 
z beračenjem. 

Iz povedanega sledi, da so bili 
leprozoriji sicer zunaj obzidja, 
toda na mestu, kjer je bilo dosti 
prometa ob cestah in cestnih kri

žiščih, da je bilo stanovalcem 
omogočeno uspešno beračenje. 

Prostor za leprozorij v Kamni
ku v X I I I . stoletju je bil verjetno 
najbolj primeren nekje ob cesti 
proti Vrhpolju, pod Goro ali pod 
Skalco, saj je šel največji promet 
v tej smeri. 

Z bolnišnicami za okužence ali 
izolirnicami je bilo bistveno dru
gače. Te vrste bolnike je bilo tre
ba zdraviti, negovati in jih držati 
proč od zdravega prebivalstva, 
da bi preprečili širjenje bolezni. 

Pišejo, da je v Kamniku kuga 
razsajala leta 1598, 1599, 1563, 
1564 in 1624 ter da je bila leta 
1600 v Kamniku kužna zaprtija. 
Vs i ti podatki se ujemajo časovno 
s Stiasnvjcvim zapisom o zidanju 
bolnišnice za okužence . 

O b trditvi, da je bila bolnišnica 
za okužence sezidana ob Nevljah 
in ob tedanih predpisih, da naj 
bo taka ustanova na samotnem 
kraju, se nam ponudi njeno me
sto na sedanjem Kužnem. Kmet i 
ja z neobičajnim imenom Kužno 

in Kužnar je na samem, na hribč
ku pri Nevljah in izpolnjuje vse 
pogoje, da jo proglasimo za na
slednico naše bolnišnice. 

Povrh vsega nam sedanji go
spodar te kmetije ve marsikaj za
nimivega povedati o zgodovini 
svojih prednikov in svoje kmeti
je. Po pripovedovanju starega 
očeta naj bi bil njihov daljni 
prednik francoskega rodu, ki se 
je prav tako pisal Virjent ali V i r -
jont. Baje je bil v službi pri graš-
čaku na bližnjem Starem trgu, 
katerega so leta 1572 opustili. O d 
graščaka je dobil prav to zemljiš
če, ki je bilo zaraščeno z gozdom, 
sredi gozda na hribu so bili ostan
ki zidanih zgradb. Kasneje so 
gozd skrčili, napravili njive in 
travnike ter zgradili gospodarska 
poslopja na ostankih prvotnih 
zgradb. De l zemljišča, nižje od 
sedanjega hleva, ima staro ime 
- štajngrob. Po ustnem izročilu 
naj bi na tem mestu nekoč poko
pavali mrliče in jih baje tudi do-
važali iz Kamnika. Ob neki pril i
ki so na tem mestu našli nekaj 
človeških kosti. Sedaj je preko 
tega prostora speljana cesta. M i 
slim, da je prav, da se ta drobec 
vpiše v inventar kamniške zgodo
vine. 

DR. M I L A N KIRN 

Predstavljamo vam 
Angelco Hlaljk 

Kdor ima rad žiuali, tudi 
ljudi ae souraži 

Dolgodlakih pasemskih muc je 
vse več tudi v Kamniku, kar zgo
vorno potrjuje podatek, da v na
šem mestu deluje tudi eno naj
bolj številčnih in organiziranih 
felinoloških društev v Sloveniji. 
Tomaž Ferjuc, vi ste predsednik 
tega društva, ki menda deluje že 
kar nekaj let? 

»Pred približno šestimi leti je 
v Sloveniji delovalo le društvo 
v Ljubljani, ki pa je bilo za kole
ge iz štajerskega in primorskega 
konca precej dislocirano. Zato 
smo se dogovorili , da bomo usta
novili zvezo društev. Ljubljan
skemu sta se najprej pridružila 
celjsko in mariborsko, kasneje pa 
še kamniško , zasavsko in društvo 
obalnih mest.« 

Če sem prav seznanjen, je 
kamniško društvo najštevilčnejše 
in menda tudi najbolj dejavno? 

»Res , v svojih vrstah združuje
mo več kot tristo članov iz raznih 
koncev Jugoslavije, boli pa me 
to, da je med nami zelo malo 
Kamničanov. Kar se drugega de
la vprašanja tiče, bi povedal, da 
smo društvene dejavnosti organi-

Njihovo visočanstvo - Hotvard ex Oriente 

zirali že skoraj profesionalno. 
Edini smo, ki štirikrat letno izda
jamo svoj bilten, v katerem so vsi 
podatki o leglih, katere pasme se 
lahko in katere se ne smejo pariti 
i td . , prirejamo pa tudi številne in 
prodajne razstave.« 

Poskusiva v najin pogovor za
jeti še vaše tri mucke. Kako jih 

Pustno veselje 
Tradicionalnega pustnega ve

selja'je bilo tokrat v Kamniku 
obilo. Zlasti veseli so bili otroci, 
saj so se na to srečanje dolgo in 
marljivo pripravljali. 

Prve »male« maškare smo sre
čevali po mestu že v petek, neko
liko več pa v soboto in nedeljo. 

policijskim spremstvom, kot se 
spodobi, j e krenila s Titovega tr
ga proti Sutni in se po drugi stra
ni vrnila nazaj, kjer je bilo veselja 
in zabave na pretek. V maškare 
so šli tudi starejši, večji in manjši, 
vsi razigrani. V tekmovalnem de
lu so si na Titovem trgu mladi 

Na sam pustni torek pa je šla 
v maškare vsa mladež , otroci os
novnih šol, otroških vrtcev. 
Malčke so peljale na pustno sre
čanje njihove mamice ali druge 
skrbne roke. Ve l iko je bilo lisičk,, 
medvedkov, dimnikarjev, astro
navtov, kresničk, pikapolonic in 
drtigih. 

Dolga povorka maškar , z god
bo na čelu in vprežnim vozom ter 

priborili prakt ične nagrade, do
bili so tudi krofe in bonbone. 

Bi lo je lepo in prijetno. Orga
nizatorji, Svilanitove kolesarke 
ob finančni pomoči Z P M Kam
nik, so dobro opravili svoje delo. 
Upajmo, da bo čez leto dni zopet 
tako, mogoče bo tudi vreme le 
nekoliko bolj naklonjeno. 

S T A N E SIMŠIČ 

negujete in koliko ur dnevno tra
ja njihova nega? 

»Najprej bi povedal, da so na
še muce že kar enakovredni dru
žinski člani, ki se j im vsi ostali 
štirje člani družine posvetimo po 
potrebi. Obvezno je redno česa
nje s posebnimi glavniki, po ka
terem dlako namažemo s special
nimi pudri, ki preprečujejo vo-
zlanje. Prepogosto kopanje ni 
priporočljivo, prav tako kot tudi 
uporaba otroških šamponov ne. 
Ta šampon namreč pusti poseben 
vonj, ki ga mačkek ne prenese in 
ga hoče odstraniti z lizanjem, 
s katerim pa le razmasti dlako.« 

Ljubezen do sočloveka je ne
kako pogojena tudi z ljubeznijo 
do živali. Se to čustvo da pridobi
ti ali pa ga mora imeti človek 
v sebi že ob rojstvu? 

»Sam izhajam iz kmetije, ta
ko da sem vse življenje neločljivo 
povezan z živalmi. K o smo živeli 
še v Komendi , kjer ni bilo pro
storske stiske, kot jo je čutiti 
v bloku, sem redil pse in kot prvi 
v Sloveniji odprl tudi »pasji ho
tel.« Po selitvi v Kamnik pa smo 
se domači posvetili muckam. Ze
lo me veseli, da sta hčerki , tudi 
s pomočjo teh hišnih ljubljenk, 
dobili določeno mero srčne kul
ture. Zato bi rekel, da se ljube
zen, tudo do živali, ne da prido
biti , da se pa vzgojiti in razviti, 
tako da mlad človek ne stopi na 
pot odraščanja brez vrednot, po
trebnih za njegov socialni in člo
veški razvoj.« 

Kako pa je z mačjo higieno? 
Čeprav so mačke znane kot dokaj 
čiste živali, imate najbrž nemalo 
problemov s čiščenjem, prazne-
njem raznih posodic, menjava
njem peska, pa tudi sledovi 
krempljev se gotovo neredko 
opazijo? 

»Edino delo je menjavanje pe
ska, medtem ko se še ni zgodilo, 
da bi iztrebke našel na prostoru, 
k i ni namenjen opravljanju po
t rebe.« 

Ali res? 

»Pač, enkrat, ko nas tri dni ni 
bilo doma, se je to res zgodilo. 
Vendar sem bil kriv sam, saj sem 
mačku zaprl pot v kopalnico, 
kjer je imel svojo posodo. Ker je 
v tem času dobil tudi vnetje seč
nega kanala, je to le še dokaz 
več, da je poskušal zadržati po
trebo, dokler mu pot v kopalnico 
ne bi bila spet odprta. Praskanje 
po pohištvu pa prepreč imo s po
sebnimi, neškodljivimi spreji, k i 
mačka odvračajo od določenega 
kosa pohištva.« 

V vašem stanovanju torej vla
da svojevrstna harmonija, za ka
tero je zaslužnih vseh sedem čla
nov družine. Predstavile mi štiri-
nožne! 

»Imamo perzijsko samico in 
samca iste pasme ter zlato činči-
lo, ki sem jo pripeljal iz Avstrije, 
ime pa ji je Bororoka von Gra -
mont. To je edina zlata progasta 
činčila v Evrop i , zanjo pa sem 
odšel 1700 D E M . Tudi samec 
Hovvard ex Oriente je k nam pri
šel iz tuje dežele in sicer sem ponj 
odšel v Čehoslovaško. Nakup se 
mi je kar hitro obrestoval, saj 
sem mlade činčile, sad ljubezni 
med Bororoko in Hovvardom, 
prodal .« 

In kakšna je cena za čistokrv
no mlado pasemsko mačko? 

»Niso ravno poceni, saj jo za 
manj kot 2100 konvertibilnih di
narjev ne bo dal nihče iz rok. Je 
pa to vse preveč splošna informa
cija, da bi se nekdo navdušil za 
nakup, zato vabim Kamničane , 
ki že imajo dolgodlako mačko , 
tiste, ki jo nameravajo kupiti , pa 
tudi tiste, ki tega namena nima
jo, imajo pa radi živli, da se zgla-
se pri meni, na Groharjevi 12 
(tel. 832-831), kjer bodo lahko 
dobili tako informacije o vzgoji 
teh živali, kot o delovanju dru
štva. 

M A T I C ROMŠAK 

iz Slreliške ulice 21 v Kamni
ku. Verjetno se marsikdo spomi
nja njenega nasmeha in prijaznih 
nasvetov oh njeni stojnici z zdra
vilnimi zelišči na lanskoletni 

prireditvi Dnevi narod
nih noš. Že takrat sem si rekla, 
da jo predstavim širši javnosti, 
saj si to s svojo prizadevnostjo 
prav gotovo zasluži. Moram pa 
vam zaupati, da je zelo skromna 
in ne mara, da bi ljudje mislili, 
da se s svojo pomočjo »baha«. 

Angelca je upokojena medi
cinska sestra. Skoraj vso delovno 

vanja rastlin, njihove rasti, zdra
vilne učinkovitosti , čas nabira
nja, način sušenja in ohranjanja 
njihovih darov in uporabnost za 
ljudi. K o so v Ljubljani pred 
osmimi leti ustanovili društvo ze-
liščarjev, je postala njihov član. 
Takoj so se začela razna predava
nja, ki se jih je Angelca z velikim 
zanimanjem in zagnanostjo ude
leževala. V treh zaporednih zi
mah je tako pridobila znanje in 
opravila izpite L , II. in III. stop
nje iz botanske sistematike in 
učinkov zdravilnih zelišč na po
tek bolezni oziroma na telo. 

Nasmejana Angelca Moljk ni stala ob stojnici zaradi zaslužka 

dobo je preživela v pediatriji. 
Njeno življenjsko vodilo je po
magati ljudem. Osem let so jo 
vzgajali v internatu otroške klini
ke v Ljubljani in ji vcepili člove
ške vrline - pomagaj, pomagaj! 
To jim je pri Angelci z lahkoto 
uspevalo, kajti v njej je že po 
naravi veliko toplih, človeških 
vrlin. 

Kot kliniška gojenka je bila 
9 let zaposlena na pediatrični k l i 
niki v Ljubljani, nato pa eno leto 
v otroški bolnišnici v Kopru , kjer 
je uvedla odprto zdravljenje ope
klin. Z a eno leto se je zopet vrni
la v Ljubljano, in spet za štiri leta 
odšla v Novo Gor ico . Kamorkol i 
so jo poklicali , je rada odšla, da 
bi s svojim znanjem in dobroto 
pomagala pomoči potrebnim 
otrokom. Marsikaterega otroka 
je verjetno pozdravila že njena 
toplina. Njeno zadnje službeno 
mesto je bilo v domžalskem 
zdravstvenem domu, v ambulanti 
za otroke. Tam je bila predana 
svojemu delu 24 let. vse do upo
kojitve. 

S težkim srcem je zapustila 
svoj poklic in se upokojila. Z od
hodom iz ot roške ambulante je 
v njej ostala velika, boleča praz
nina, saj se je bila vseskozi nava
jena »dajati« človeku. Spomnila 
se je. s čim še lahko pomaga lju
dem, s čim jim je lahko še korist
na in potrebna. In z zdravilnimi 
zelišči si je našla nove cilje. 

Ljubezen do rastlin je podedo
vala in pridobila od mame. M a 
ma ji je znala vcepiti dar opazo-

»Naša« zeliščarica Angelca 
pozna okrog 250 zdravilnih zelišč 
in še naprej se izobražuje iz stro
kovne literature. Na njeni stojni
ci v Kamniku smo imeli prilož
nost kupiti 40 zdravilnih zelišč in 
njihovih zvarkov: za želodčne te
žave, za bolezni ledvic, mehurja, 
za bolezni ženskih rodil , za odva
janje, zapiranje, bolezni dihal, 
olje za ušesa, tinkturo za krčne 
žile itd. 

Zanimiva je njena ugotovitev, 
ki se kar ujema s krizo in časom, 
v katerem živimo, da ljudje ved
no bolj povprašujejo po zeliščih 
za pomirjanje živcev. V tem času 
pa tudi za vnetja urogenitalnih 
organov. Ob stojnici je mimoido
čim zastal korak in z malce treme 
je marsikateri izdal svoje težave 
in bolezen ter Angelco poprosil 
samo za nasvet, katera zdravilna 
zelišča bi mu lahko pomagala. 
S svojimi nasveti je vsakemu pri
jazno brezplačno pomagala. 

Ob obisku je pripomnila, da 
ob stojnici ni zaradi zaslužka od 
prodanih zdravilnih zelišč, am
pak zato. da ljudje spoznajo, kaj 
nam radodarna narava ponuja, in 
prav naša. kamniška okolica jc 
teh darov polna. Pripomnila pa 
je še, da njena zelišča bolezni ne 
morejo popolnoma preprečiti ali 
pozdraviti, lahko jo le omilijo. In 
to je smisel pomoči Angelce 
Moljkove; da bi ljudem lajšala 
bolečine. 

V E R A M E J A Ć 

Obvestilo Prenovljen 
upravičencem da socialnouarstueiiih pomoči StUdlO 

Skladno z določbami Samoupravnega sporazuma o uresničevanju 
socialnovarstvenih pravic vam s 30. 4. 1990 oz. za delno nadomestitev 
stanarine z 31. 3. 1990 potečejo pravice do socialnovarstvenih 
pomoči , ki j ih prejemate. Če želite pomoč prejemati še naprej, 
moramo opraviti preizkus o nadaljni upravičenosti do pomoči . 
Z A T O V A S P O Z I V A M O , D A D O 20. 3. 1990 V L O Ž I T E Z A H T E 
V E K Z A U V E L J A V L J A N J E S O C I A L N O V A R S T V E N I H P R A 
V I C I N S I C E R Z A : 

1. D E L N O N A D O M E S T I T E V S T A N A R I N E 
2. D R U Ž B E N O D E N A R N O P O M O Č O T R O K O M 
3. O P R O S T I T E V P L A Č I L A PARTICIPACIJE V Z D R A V S T V U 

na obrazcu SPN-2 vsi , k i ste že dosedaj prejemali katero od zgoraj 
navedenih pomoči . Tis t i , k i v letu 1990 prvič vlagajo zahteve, pa na 
obrazcu S P N - 1 . 

V s i zaposleni dajo v delovni organizaciji potrdili obrazec 
z dohodki , prejetimi v letu 1989 oz. z dohodki po navodilu Centra za 
socialno delo in ga vložijo pri Centru za socialno delo Kamnik, 
Ljubljanska 1 (stari zdravstveni dom). Obrazce je treba izpolniti 
na tančno po navodilu. 

Vsem, k i do navedenega datuma ne bodo vložili zahtevka, preneha 
pravica do pomoči s 1. 4. oz s 1. 5. 1990. 

Prosilci za delno nadomestitev stanarine morajo poleg vsega na 
obrazcu podati tudi izjavo o lastništvu osebnega avtomobila 
(znamka, letnik. . . ) . Spremembe, ki bistveno vplivajo na upraviče
nost do delne nadomestitve stanarine, so dolžni javljati tudi med 
letom. 

V Komendi so postali bogatej
ši še za eno zasebno trgovino. 
Jožica S. Žnidar se je namreč 
odločila svojo dejavnost - center 
za oddih in rekreacijo - razširiti 
in obenem dopolniti s špor tno 
trgovino. Tako vas vse, ki si želi
te aktivne sprostitve, ki sami želi
te nekaj narediti za svoje zdravo 
telo in boljše počutje, Jožica vabi 
v fitnes studio v Komendi , kjer 
ima sedaj najsodobnejše fitnes 
naprave z utežmi do 100 kilogra
mov. Ob tem pa še vedno poteka 
tudi klasična vadba v skupinah 
aerobika in vadba z lažjimi 
utežmi. 

Po vadbi greste lahko v savno, 
na masažo, lahko pa se tudi po-
sončite. Studio je odprt od 15. do 
23. ure. Kot smo omenili , pa je 
nedavno Jožica odprla tudi trgo
vino z oblačili za prosti čas, tenis 
in smučanje. Kakovostna oblači
la priznanih firm Elan in V o l k l 
- pa tu dobite po najnižjih mož
nih cenah. R. ( j . 



Mali oglasi 

Prodajam trte za brajdo, pri
merne za kamniški okoliš. Ložar 
Ivan, Masljeva 10, zraven Kuri
va v Domžalah. 

* * * 
Honorarno delo dobi prijetno 

in pošteno dekle v kavu baru. 
Oglasite se osebno »Bar 26«, 
Kamnik, Kidričeva 58. 

* * * 
Iščem varstvo za 14 mesecev 

starega fantka. Telefon 832-724 
od 12. do 15. ure. 

* * * 
Družbeno enosobno, sončno-

atrijsko, pritlično stanovanje 
s kabelsko televizijo na Zikovi 
zamenjam za večje. Ponudbe od
dajte v uredništvu Kamniškega 
občana. 

* * * 

Mlada družina vzame v najem 
enoipolsobno ali dvosobno sta
novanje v Kamniku ali okolici. 
Grm Brigita, Ljubljanska 3c, 
Kamnik, tel. 452-194. 

* * * 
Sprejmem v varstvo otroka, na 

mojem domu v centru Kamnika. 
Tel. 268-870 od 7. do 15. ure 

Trgovina 
»KIVI« 
Movern Vesna 
Perkova 15, 
(ob kamniški obvoznici) 

PRODAJA VSEH VRST 
PIJAČ NA DROBNO 
PO DISKONTNIH 
CENAH. 

Odprto od 9. do 12. ure 
in od 14. do 19. ure, ob 
sobotah od 9. do 12. 
ure. 

Čestitam ob 8. marcu! 

Trgovina Pletenina 

TRCRV 
Kidr ičeva 14, Kamnik 

vam s p o r o č a , da s prvim marcem obratuje v zasebni 
lasti. Las tn ica Marija Schumet ima s prodajo v tej pro
dajalni ž e nekajletno prakso. Kupc i se je gotovo spomi
njate po njeni prijaznosti in ust režl j ivost i . Trgovina je 
dobro z a l o ž e n a z o t r o š k i m , ž e n s k i m in m o š k i m spod
njim peri lom, nogavicami , p i ž a m a m i , spalnimi srajcami, 
n e d r č k i , t renirkami, srajcami, b luzami , puloverji, kopal
kami, dresi in raz l ičnimi š p o r t n i m i art ikli . Las tn ica vam 
zagotavlja pestro izbiro in ugodne cene. 
Ob 8. marcu č e s t i t a vsem K a m n i č a n k a m . 

Dimnikarstvo 
Pollak Vinko, Tunj iška 11, Kamnik 

česti ta vsem Kamničankam ob vašem prazniku, 8 marcu. 

Poročilo matičnih dejstev 

Januar 1990 

S M R T I : - K O R D A Š dr. Bošt
jan, iz Kamnika , Aškerčeva 1, 
star 90 let 

- P E R I C Ratomirka, upoko
jenka iz Vlahinje, Srbija, stara 72 
let 

- K O Ž L A K A R A n a , gospo
dinja iz Cirkus v Tuhinju 3, stara 
48 let 

- K L O P Č I Ć Valent in, upo
kojenec iz Soteske 72, star 76 let 

- P O G A Č A R Frančišek, 
upokojenec iz Kamnika , Kajuho-
va pot 1, star 90 let 

- B R N O T Antonija, gospo
dinja iz Z g . Palovč 4, star 89 

- R E S N I K Jožef, km. upo
kojenec iz Žubejevega 4, star 94 
let 

- L U K A N Leopold, upoko
jenec iz Zdruše 4, star 89 let 

- F L E R 1 N Frančiška, druž. 
upokojenka iz Vrhpolja pri Kam
niku 239, stara 91 let 

- L A Z N I K Johana, druž. 
upokojenka iz Ljubljane, M i l i -
činskega 69, stara 86 let 

- K O L O V I Č A n a , druž. 
upokojenka iz Duplice, Domžal 
ska 4, stara 92 let 

- R E P A N Š E K Angela , os. 
upokojenka iz Duplice, Ljubljan
ska 37, star 90 

P O R O K E : K L E M E N Vi l jem, 
serviser prot ipožarnih naprav iz 
Kamnika in Š K R J A N C Irena, 
administrator iz Vrhpolja pri 
Kamniku 

K A V A Š Stanislav, sam. obrt
nik iz Mekinj in V E N G U S T Bre
da, referent na kreditih iz Mekinj 

Februar 1990 

S M R T I : 

Volčjega potoka 30 /A , star 61 let 
- U R B A N Č I Č Marija, upoko
jenka iz Studenca 48, stara 77 let 
- M O Š N I K Frančišek, km. 
upokojenec iz Bele št. 5, star 80 
let 
- B O M B A Č Dušan , ing. stroj
ništva iz Kamnika , Kidričeva 34, 
star 48 let 
- K O Ž E L J Janez, upokojenec 
iz Kamnika , Jurčičeva 25, star 81 
let 
- K A V Č I Č Angela , km. upo
kojenka iz Most 62, stara 88 let 
- Š U Š T A R V i d , delavec iz 
Podhruške 4/C, star 41 let 
- P E S K A R Frančiška, druž. 
upokojenka iz Ljubljane, Gospo-
svetska 7, stara 95 let 
- P O T O Č N I K Stanko, zid ar iz 
Gore pri Komendi 26, star 50 let 
- K O T N I K Ivana, os. upoko
jenka iz Kamnika , Kajuhova pot 
9, stara 91 let 

Janez, upokoje-
, star 56 let 
Frančiška, druž. 
Šmarce , Grintov-

- K R A M A R 
nec iz Bele 18, 
- G O R J U P 
upokojenka iz 
ška 9 

- B U R J A Franc, voj. invalid iz 
Snovika 2, star 26 let 
- H R I B A R Terezija, km. upo
kojenka iz Buča 7, stara 73 let 
- P E T E R L I N Anton , os. upo
kojenec s Križa 40, star 80 let 
- G O S T I Š A Janez, biolog iz 

P O R O K E : 
T I S O V N I K Tonček , kmet iz Le
narta pri Gornjem gradu in H R I 
B A R Zdenka, snovalka iz Kališ 
- M O Č N I K Rud i , varnostnik iz 
Kamnika in 
Š I K Y N O V A Darina, energetik 
iz Trs tena t ČSSR 
- S E D U S A K Matjaž, elektro-
monter iz Tunjiškc mlake in 
K O R O Š E C Irena, skladiščnik iz 
Homca 
- Ž E L E Z N I K Miroslav, elek-
tromehanik iz Špitaliča in M E D -
M E Š Lidi ja , slaščičaka iz Nevelj 
- N A D V E Š N I K Radivoj, vpe-
njalec iz Tiroseka in L A P V i l m a , 
vodja knjigovodstva iz Komende 
- P O R A V N E Miran , prodaja
lec iz Šmarce in L E S K O V E C 
Marija, komercialni tehnik iz 
Kamnika 
- L A P Ljudmila, negovalka iz 
Snovika 

V KOČNI ZA OTROKA 

V Kočni, trgovini na Titovem trgu 5 (nasproti 
občine, bivša »Almira«) smo „pred kratkim 
spremenili prodajni program. Že nekaj časa 
v naši prodajalni lahko dobite vse za vaše 
najmljaše družinske člane. Od prvih dni pa 
vse do tretjega leta vašega malčka obleče
mo od nog do glave! 

Pa ne samo oblačila, tudi otroška oprema, 
tudi uvožena - od posteljice, vozička, igrač, 
posteljnine in drugih pripomočkov, ki jih 
starši pri svojem malčku ne smejo pogrešati. 

Nečesa pa še NIMAMO - IMENA trgovine. 
Pozivamo vas, cenjeni bralci in, upajmo tudi 
naši bodoči kupci, pomagajte nam pri izbiri 
imena za našo »otroško« trgovino! Vaše 
predloge bomo v trgovini sprejemali dp 15. 
marca in kar je najvažnejše: NAJBOLJŠEGA 
BOMO NAGRADILI z izdelki v vrednosti 
1.000,00 din. S predlogi na dan in z njimi na 
Titov trg 5! 

L o n č n i c o , š o p e k ali cvet, obogaten z d robn im dar i lom 
za v a š o na jdraž jo , si lahko za 8. marec priskrbite 
v CVETLIČARNI »MIRA«, GODIČ 7/A, STAHOVICA. 

Ob prazniku iskreno č e s t i t a m ! 

6., 7. in 8. marca bo cve t l i č a r na odprta od 7. do 19. ure 
- neprekinjeno. 

S p o š t o v a n i gostje! 

PIZZERIJA »ORIGANO«, Žale 19/a, Kamnik 
vas ponovno p r e s e n e č a . 

Al i ste že sl išali , da je kdo v gostinstvu znižal cene 
oz i roma dajal popus t? - (50 odstotkov c e n e j š a nedeljska 
kosila). 

Ž e n s k e , predvsem vam v informacijo! 
V tem mesecu vam poleg nizkih cen nudimo š e 5 odstot
kov popusta za hrano: kalamari , k lobasa s hrenom, k r a č a 
z zeljem, ajdovi ž g a n c i , m a t e v ž , z rezki , p a l a č i n k e , sadne 
kupe, zavitki, idr. 
Namesto vrtenaja okrog š t e d i l n i k a vam v v a š e m mesecu 
- marcu - p r i p o r o č a m o obisk v n a š e m lokalu . 

Redn im gos tom se zahvaljujemo za obisk in se pr iporo
č a m o vsem, ki nas š e niste ob iska l i ! 

Iskrene č e s t i t k e ob prazniku. 

MOZAIK 
Komisi jska prodajalna 

na Medvedovi 30 Kamnik (nasproti Univerzala) 

vam ob 8. marcu iskreno čes t i t a . 

Nudi vam vel iko izbiro ž e n s k i h ur seiko in casio, TV in 
a k u s t i č n i h aparatov ter kompletni program izdelkov 
» G a r d e n a « za h i š n a in vrtna opravi la . 

Odprto od 9. do 18. ure, v soboto do 12. ure. 

Umrl... kdo spozna skrivnost življenju ? 
Umrl težko, strt od življenju in nerad. 
V trenutku zadnjem imel največ nad, 
potlej v solzah se vdal usodi. . . 

( Jos ip M u r n ) 

O b boleči izgubi našega dragega 
moža , dobrega atija, starega ata, 

tasta, brata, strica in svaka 

STANETA POTOČNIKA 
zidarja z Gore 26, delavca podjetja Mercator - E T A 

se v žalosti in bolečini najiskreneje zahvaljujemo vsem so
rodnikom, sosedom, prijateljem in znancem in vsem, ki ste 
nam izrekli sožalje, darovali cvetje in ga tako številno po
spremili na njegovi zadnji poti. Še posebej se zahvaljujemo 
vodstvu in sodelavcem podjetja Mercator E T A za denarno 
pomoč , učencem 4. b razreda OŠ Komenda-Moste, sode
lavcem iz Jate in Kočne, tov. Bogdanu Jancžiču za lepe 
poslovilne besede, Stanetu Jenku in Milanu Šublju za nese
bično pomoč v najtežjih trenutkih, pevcem za občuteno za
pete pesmi in gospodu dekanu Nikolaju Pavlicu za tolažilne 

besede in lep pogrebni obred. Vsem še enkrat hvala. 

Žalujoči: žena Kristina, hčerki Jana in Lidija z družinama, 
sin Borut in drugo sorodstvo 

Gora , februar 1990 

Popravi lo motornih ž a g 

STIHL, DOLMAR, HUSOVARNA 

Janez Škof ic , Srednje J a r š e 44, D o m ž a l e (nasproti 
gost i lne B u n k e ž ) . 

Ko bo pomlad na tvoj vrt prišla 
in čakala, da prideš Ti, 
sedla bo na rožna tla 
in jokala, ker Te ni. 

Z A H V A L A 

Ob boleči in mnogo prezgodnji 
izgubi našega dragega moža , atija, 

starega ata, sina in brata 

VIDA ŠUŠTARJA 
iz Podhruške 4 c 

se iskreno zahvaljujemo vsem so
sedom, sorodnikom, sodelavcem, 
sošolcem, prijateljem in znancem 
za nesebično pomoč , darovano 

cvetje in spremstvo na njegovi zadnji poti. Zahvaljujemo se 
tudi pevcem, govorniku, vsem gasilcem in gospodu župniku 

za lepo opravljen pogrebni obred. 

Žalujoči: žena Vanda, sin David, hčerka Romana, 
hčerka Andreja z družino, ata, mama, bratje z družinami 

in drugo sorodstvo 

Podhruška , Poreber, Loke , Potok, februar 1990 

aiiMiiiiiiii 
Če bi solza tc zbudila, 
nc bi te črna zemlja krila. 

1 
Z A H V A L A 

V komaj 19. letu življenja nas je 
mnogo prekmalu zapustil 

dragi sin, brat, vnuk in nečak 

TOMAŽ MEJAČ 
s Tunjiške ceste 11, Kamnik 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, sošolcem, 
prijateljem, znancem in sodelavcem iz Kemijske industrije 
Kamnik za pomoč , izrečena sožalja, podarjeno cvetje in 
množično spremstvo na njegovi zadnji poti. Še posebej to
plo se zahvaljujemo M E P Z Cantemus za ganljivo petje, go
vorniku Sreču Pestotniku za poslovilne besede in gospodu 

župniku za lepo opravljen pogrebni obred. 

Žalujoči vsi njegovi 

Februar 1990 

Z A H V A L A 

Mnogo prekmalu, komaj v 
41. letu, nas je po težki bolezni 
zapustil dragi mož, brat in stric 

VIKTOR ARNUS 
s Kosiš 7 

Najtopleje se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, sodelav
cem in prijateljem za izrečena sožalja, pomoč v težkih trenut
kih , podarjeno cvetje in spremstvo do njegovega zadnjega 
doma. Hvala tudi govorniku iz D O Napredek Domžale za 
ganljive besede slovesa in pevcem Lire za zapete žalostinke. 

Žalujoči: žena Justi, brat Janko, sestri Marica in Jožica 
z družinami 

Košiše, Titovo Velenje, Avstrija, Maribor , februar 1990 

Vsi, Nada, 
vsi smo bili s teboj. 
A izgubili smo boj. 
Prišla je ura slovesa, 
neizmerno boleča. 

Z A H V A L A 

O b prerani smrti naše drage 

NADE ZUPANČIČ 
iz Motnika 

Iskrena hvala vsem, ki ste jo bodrili ob težki bolezni in jo 
pospremili na zadnji poti. 

Njeni domači 

Motnik , januar 1990 



Tudi brezplačno reseuanje je drago 
Gorski reševalci smo na obč

nem zboru razpravljali o svojem 
minulem delu ter o položaju in 
vlogi v naši družbi . Z a načelnika 
smo ponovno izvolili Ceneta 
Gril jca, ki to dolžnost opravlja že 
dvanajsto leto. 

Reševalci opravljamo humano 
poslanstvo zato, ker smo to sami 
želeli in prostovoljno, ker je 
G RS tako organizirana. 

Obstoj in organizacija G R S se
ga pred rojstvo alpinizma, saj so 
nesreče doživljali že prvi pristop-
niki na vrhove: pastirji, lovci, 
prirodoslovci in turisti, njim pa 
so v začetku tega stoletja prvi 
sledili plezalci-alpinisti. Slednji 
svoje velike uspehe dosegajo 
v divjih stenah in včasih z nečlo
veškimi napori, kjer jih nihče ne 
občuduje , bodri, se veseli njiho
vih uspehov, jim ploska, ko pri
dejo na cilj. Srečno zadvoljstvo 
tli v globini njihovih duš , ko si na 
cilju sami med seboj stiskajo ro
ke. Logika neke morale. Če ti na 
cilju nihče ne ploska, nisi zaslu
žen in če nisi. ti nič ne pripada. 
Sredstva za plezalske ambicije 
doma in v tujini si moraš zagoto
viti sam na svoj načih. z delom. 

Gorski reševalci smo aplinisti 
in ker smo že utrjeni od material
nih in denarnih stisk, smo tudi 
zato prav primerni za G R S . 

Usposabljamo se sami. Kjer smo 
včasih samo plezali, hodimo se
daj pomagat ponesrečenim. Ture 
za plezanje smo planirali, v reše
valne akcije moramo iti iznena
da, ob vsakem času: podnevi, po
noči , v dežju in snegu. Opravičila 
ni . Kot pri plezanju, smo tudi pri 
reševanju sami, brez gledalcev, 
le naša vloga je bistveno drugač
na. Plezamo zato. ker to radi 
p o č n e m o , rešujemo pa prosto
voljno in zato, ker so drugi nekaj 
narobe počeli . Kjer rešujemo ni 
publicistov, ne množice , žejne 
senzacij. K l i c i na pomoč so ne
pričakovani in od doma moramo 
oditi , ko si najmanj žel imo. Po 
končanem reševanju se utrujeni 
raz iđemo vsak s svojim koščkom 
zadovoljstva. Dan kasneje lahko 
preč i tamo v časopisu vsakodnev
no rutinsko obvestilo: »V gorah 
se je zgodila nesreča. Ponesre
čenca so gorski reševalci prinesli 
v dolino.« Z a javnost je bilo 
opravljeno še zadnje dejanje. Ne-
malokdaj pa za takšno obvestilo 
garamo vso noč , premočeni do 
kože ali premraženi do kosti. No
gometaši se podijo po igrišču uro 
in pol , boksarji se mlatijo devet 
minut, smučarji pa nudijo gledal
cem užitke le v sekundah. Z a 
napore so vsi nagrajeni z vzkl ik i , 
ploskanjem in tudi z denarjem. 

Program planinskih izletou, 
prirediteu in akcij 

Planinsko druš tvo Kamnik bo organiziralo v letu 1990 še naslednje 
izlete in prireditve: 

marec: 
23. občni zbor P D Kamnik 
25. spominski pohod na Porezen 
april: 
14. trimski pohod na Rašico 
planinska šola - po razpisu 
tečaj gorske straže - po razpisu 
maj: 1. mladinski tabor v Bel i 
13. pohod na Blegoš 
20. planinski tabor M D O Ljubljana 
26. pohod na Stol 
junij: 
3. trimski pohod in očiščevalna akcija na V e l i k i planini 

22. Dan Kamniških planin na Kokr škem sedlu 
avgust: 
18. trimski pohod in očiščevalna akcija na Kamniškem sedlu 

september: 
9. Dan planincev Slovenije 
oktober: 
6. trimski pohod in očiščevalna akcija na Kokrškem sedlu 
20. zaključni izlet P D Kamnik 
november: 
17. Kamniška spominska pot 
december: 
23 pohod na Kostavsko planino 
Na razpisane pohode in prireditve so vabljeni vsi planinci in 

ljubitelji gora, vseh starostnih skupin. 
Poleg naštet ih izletov bo Planinsko druš tvo Kamnik pripravilo še 

druge, če jih bodo predlagali člani P D , in bo za njih dovolj prijav, če 
je tak izlet vezan na prevoz s posebnim avtobusom. 

S T A N E SIMŠIČ 

Občni zbor planinskega društva Kamnik 
Planinci kamniške občine se bodo zbrali na rednem občnem zboru 

v petek, 23. marca 1990 ob 18. uri v dvorani nad kavarno Veronika 
v Kamniku . 

Poročila o delu P D Kamnik bodo zajela vse aktivnosti in govorila 
o uspehih in težavah, ki so jih premagovali v 1989. letu. 

Na občni zbor vabijo vse č lane, ki ljubijo planine in lepo ter zdravo 
okolje. Vsem, ki bodo prišli na to letno srečanje, sporočajo, da bodo 
poslušali tudi izbran kulturni program v organizaciji glasbene šole iz 
Kamnika . 

S T A N E SIMŠIČ 

Pesmi najdaljše noči 
Po letu dni je ansambel Krt iz Stranj zopet presenetil svoje ljubite

lje in izdal kaseto z desetimi novimi skladbami. 
Na strani A se nam Krt i predstavljajo v narodno-zabavni obl ik i , 

tako kot jih poznamo že s prejšnje kasete z naslovom Pesmi zvestobe. 
V petih skladbah - treh polkah in dveh valčkih, lahko poslušalec ob 
tematsko naravnani vsebini zazna kvaliteten napredek ansambla, ki 
se vztrajno in zanesljivo prebija proti vrhu slovenske narodno-
zabavne glasbe. Glasba je zanimiva z obilo novimi idejami, obenem 
pa tudi instrumentalno trdna, saj imajo tako posamezniki kot celota 
izdelan in samosvoj zvok. ki je že postal zaščitni znak ansambla. 

Nekol iko drugačna pa je druga stran kasete, kjer igra ansambel Krt 
moderno glasbo. To je najbrž prva kaseta kakega slovenskega ansam
bla, ki prinaša na eni strani narodno-zabavno. na drugi pa moderno 
pop glasbo. Navkljub temu deluje kaseta kot celota dokaj posrečeno 
in je vredna poslušanja. 

Ob vsem tem dodajmo samo še to, da je avtor vse glasbe vodja 
ansambla Dominik Krt in da je bila kaseta posneta v dveh studiih. 

J A N E Z B A L A N T I Č 

Naslednja števi lka Kamniškega občana 
izide 19. marca 1990. 

Reševalcem za garanje nihče ne 
ploska in oči tno je naše delo pri 
reševanju preveč anonimno, da 
bi nas javnost lahko dovolj ena
kovredno cenila. 

»Siti lačnega težko razume,« 
pravi pregovor. 

O d pisanja prošenj in izmišlja-
nja metod za pridobivanje denar
ja smo že skoraj otopeli. Uspehi 
so skromni. Kar smo privarčeva
l i , nam je »požrla« inflacija. 
Kljub poračunu dotacije, smo 
imeli vse leto prihodkov za na
kup pet parov zimskih čevljev po 
ugodni ceni na »senčni strani 
Alp.« 

Nismo jih kupi l i , imeli smo 
preveč drugih neizogibnih stro
škov. Pa vendar, imamo še za 
dva para in en čevelj sredstev. 
Kljub kovnertibilnosti je naš 
G R S dinar še vedno čisto maj
hen. Bo letos večji? Nič nismo 

planirali, ker imamo z njim naj
slabše izkušnje, rabimo pa marsi
kaj, predvsem brezžične radio 
aparate in zaščitno opremo za re
ševalce. Glede na število aktiv
nih reševalcev, je skupni priho
dek ob koncu leta 1989 znašal 
320 din na člana. Rešu jemo brez
plačno, vendar pa je tudi brez
plačno delo postalo zelo drago. 
Reševanje v gorah zahteva veliko 
treninga, veliko plezanja, veliko 
hoje, veliko srčnosti . Če reševal
ni avto pelje bolnika v bolnišnico 
iz oddaljene vasi, vožnja precej 
stane, če ponesrečenca nosimo 
mi več ur daleč , ne stane nikogar 
nič, razen nas - brezplačnih no-
sačev. Je tudi to logika? Vsem 
težavam navkljub je naša stro
kovna in kondicijska sposobnost 
kos vsem zahtevam naših dolžno
sti 

Nadaljevanje prihodnjič 

Uspešno delo planintev 
Planinsko društvo Kamnik 

vsako leto širi svoj delovni pro
gram in ga povečuje. Število 
članstva se je povzeplo že krepko 
prek 2500, hkrati pa dobro in 
solidno organizira obiske v go
rah, skrbi, da so obiskovalci 
v obeh postojankah, na Kamni
škem in Kokrškem sedlu, solidno 
postreženi. 

Lani so planinski delavci 
v Kamniku zaključevali nekatera 
gradbena in obr tn iška dela na 
Kokrškem sedlu. Pomembno de
lo je bilo opravljeno na prekritju 

vano. gorska reševalna služba pa 
je ob vsakem nesrečnem slučaju, 
takoj organizirala akcijo reševa
nja. Poudariti velja, da se neka
teri planinci podajajo v gore ne
primerno tehnično opremljeni 
in psihično nepripravljeni. 

Več pomembnih vzponov be
leži Alpinistični odsek v domačih 
in tujih gorstvih. Ta odsek je skr
bel tudi za vzgojo mladih alpini-
stov-pripravnikov. Zelo aktivno 
je zmajarstvo. Organizirali so vr
sto tekmovanj in tudi uspehi niso 
izostali. 

strehe na Kamniškem sedlu. 
Streho je bilo potrebnio zame
njati, zaradi kasneje ugotovljene 
slabe kakovosti pločevine, k i ni 
ustrezala vremenskim pri l ikam. 
Fizičnega dela je bilo v letu 1989 
sicer nekoliko manj kot v prete
klosti, ko je bila v teku gradnja 
koče na Kamniškem oziroma na 
Kokrškem sedlu, zato pa so bile 
v tem času opravljene druge, nič 
manj zahtevne naloge. Opaziti je 
bilo povečano aktivnost skoraj 
vseh odsekov in o tem bo tekla 
beseda tudi na bližnjem srečanju 
kamniških planincev. 

Gospodarjenje v društvu je bi
lo vseskozi v redu. Upoš tevane 
so bile tudi povečane zahteve 
obiskovalcev gora, ki so j im znali 
v postojankah prisluhniti. V letu 
- 1989 druš tvo ni dobivalo nobe
nih pr i tožb ali reklamacij na uslu
ge, zahvalnih pisem pa je prišlo 
kar precej. Na taki osnovi bo 
druš tvo načrtovalo obiske v go
rah tudi v prihodnje, ker želi, da 
bi bili vsi številni planinci, ki pri
hajajo na Kamniške planine, za
dovoljni in da bi se dobro poču
t i l i . 

Varnost hoje v gorah se pove
čuje. Nekaj planinskih poti na 
področju P D Kamnik je bilo po
novno nadelano in bolje zavaro-

Nič manj ni bilo pomembno 
delo na področju varstva narave 
in gorske s t raže , pri organizira
nju planinskih izletov, le delo 
mladinskega odseka je bilo pre
malo opazno. 

Pri povezovanju mladih v pla
ninskoj življenje je že dalj časa 
čutiti rahlo nazadovanje in z do
seženim niso zadovoljni. V tem 
letu je uspelo ustanoviti planin
sko skupino na osnovni šoli 
v Dupl ic i . Podobno bi bilo zelo 
primerno doseči tudi na drugih 
šolah. Problemi nastopajo tudi 
pri planinskih vodnikih, veščih 
vodenja izletov v gore, zato pra
vijo, da bo druš tvo podprlo vse, 
k i bi želeli obiskovati ustrezne 
tečaje in se zatem aktivno vklju
čiti v vodenje izletov. 

Nerešenih nalog je še več. P D 
Kamnik se zaveda, da bo imelo 
tudi v letu 1990 polne roke dela, 
naloge bodo tem lažje rešljiva, 
čim več planincev bo sodelovalo 
pri razreševanju. 

S T A N E SIMŠIČ 

nogometaši Stola-Uirtusa pred 
nadaljevanjem prvenstva 

Nogometaš i Stola-Virtusa, ki 
so z desetimi osvojenimi točkami 
po jesenskem delu pristali bolj 
pri dnu prvenstvene lestvice re
publiške lige. so začeli s pripra
vami na spomladanski del. Mar
ljivo vadi 22 igralcev. V taboru 
Štola-Virtusa upajo, da bo nada
ljevanje prineslo večjo bero točk. 
Novo strokovno vodstvo, v kate
rem so prvi trener Mi ro Slapar, 
njegov pomočnik Boris Vraz , 
mladinski trener Franc Blejc in 
tehnični vodja Franc Sameja ob
ljublja moderen nogomet, v kate
rem ne bo manjkalo novih taktič
nih zamisli. Moštvo ima tudi ne
kaj svežih moči. Prišli so: Brat ič , 
Kancilja in Dur ič iz Domžal , C i 
glar iz mladinskega moštva Ol im-
pija. iz J L A se je vrnil odlični 
branilec Praštalo. Klub sta zapu
stila Pišek in Rihtar. odhajata 
v Mengeš . Nogometaši so že odi
grali z različnim uspehom pet pri
jateljskih tekem, do prvenstva, ki 
se začne 25. marca, pa jih načrtu

jejo še sedem. V prvem kolu jih 
čaka težko gostovanje pri N K 
Rudar iz Titovega Velenja. V ok
viru priprav bodo odigrali tudi 
mednarodno tekmo. Vodstvo 
kluba je namreč skupaj s pred
stavnikom Industrije pohištva 
Stol Kamnik v Italiji navezalo sti
ke z N K Mureto R S M iz San 
Marina. Italijani so sprejeli pova
bilo in gostujejo na Duplici od 8. 
do 10. marca. Predvideno je. da 
bodo odigrali dve tekmi, prvo na 
Duplici z N K Stol-Virtus. drugo 
s Kamnikom na Stadionu prija
teljstva v Mekinjah. Dupličani 
nameravajo vrniti obisk še v mar
cu, pred začetkom prvenstva 
v slovenski nogometni ligi. 

Letos praznuje Nogometna 
zveza Slovenije visok jubilej 
- 70-letnico, ponovno aktiviran 
Virtus pa 15-letnico obstoja. Ker 
je delo ttidi pri mlajših selekcijah 
dobro zastavljeno, lahko upravi
čeno upamo na boljše čase. 

A N D R E J PERČIČ 

Vabilo 
T E N I Š K I K L U B K A M N I K vabi na občni zbor Teniškega 

kluba Kamnik , ki bp v sredo, 14. marca 1990 ob 18. uri nad 
kavarno Veronika v Kamniku . 

Vabimo vas, da se občnega zbora zanesljivo udeležite! 
Športni pozdrav! Z A IO T K K A M N I K 

T O N E SERŠEN 

Osnoungšokj so kegljali 
Resno razmišljanje, kako izboljšati delo in rezultate v kegljaškem 

klubu, je že preko prve ovire. Kako organizirati delo in pritegniti 
najmlajše? Obrnil i smo se na učitelje telesne vzgoje na kamniških 
osnovnih šolah. Prvi in presenetljivo dober odziv je prišel iz osnovne 
šole Frana Albrehta , kar je bilo sicer pričakovati , saj tam poučuje 
pobudnik in duhovni vodja celotne akcije. 

Osnovne stvari o kegljanju (velikost kegljišča, postavitev kegljev, 
položnica, priprava, zalet, izmet, koncentracija. . .) so učenci spoz
nali že v šoli na improviziranem kegljišču. Ker ni bilo mogoče vseh 
učencev peljati na pravo kegljišče, so razpisali šolsko prvenstvo za 
ekipe in posameznike. Prijavilo se je presenetljivo veliko tekmoval
cev (12 šestčlanskih ekip in kar 107 posameznikov). 

Bi lo je precej tragikomičnih prizorov. Krogle so poskakovale po 
stezi, kot bi imele vzmeti, zadevale so v ogrado, pa tudi na drugi stezi 
so se znašle. Zače tna trema je hitro minila, meti so postajali vedno 
bolj točni in tudi doseženi rezultati dajo slutiti, da bo z resnim delom, 
zrasel v Kamniku rod kegljačev, ki bo sposoben dosegati tudi vrhun
ske rezultate. 

Poglejmo še, kdo so bili najboljši: 
dekleta: 

5. razred (2 x 20 polno): 1. Karmen Zalar 5.a 117 podr. keg. 2. 
Dunja Markovič 5.c 116 podr. keg. 3. Sanja Zr imšek 5,'c 112 podr. 
keg. 
6. razred (2 x 20 polno): 1. Nika Vrhovnik 6.b 124 podr. keg. 2. Bca 
De Cecco 6.a 120 podr. keg. 3. Martina Omovšck 6.a 118 podr. keg. 
Lidija Urankar 6.a 118 podr. keg. 
fantje: 

5. razred (2 x 25 polno); 1. Luka Podjed 5.a 176 podr. keg. 2. 
Matjaž Pivk 5.c 170 podr. keg. 3. Tone Flere 5.b 160 podr. keg. 6. 
razred (2 x 25 polno): 1. Gregor Flis 6 b 168 podr. keg. 2. Matej 
Kadunc 6.a 157 podr. keg. 3. Robi Suhoveršnik 6,b 151 podr. keg. 

Tekmovalci 7. in 8. razred so spoznali še drugi del kegljanja 
- čiščenje. Neverjetno kako trdovratno so stali posamezni keglji. 
Manj jih je bilo, težje jih je bilo zadeti, 
dekleta: 
7. razred 2 x (15 + 15): 1. Mojca Kosirnik 7.a 132 podr. keg. Irena 
Brunšek 7.b 132 podr. keg. 3. Petra Repše 7.a 121 podr. keg. 8. 
razred 2 x (15 + 15): 1. Mirsada Rastodcr 8.b 116 podr. keg. 2. 
Tanja Zaman 8.b 111 podr. keg. 3. Urša Letnar 8.b 110 podr. keg. 
fantje: 
7. razred 2 x (20 + 20): 1. Uroš Pušnik 7.b 196 podr. keg. 2. Igor 
Kocjančič 7.a 192 podr. keg. 3. Tomaž Korošec 7.b 183 podr. keg. 8. 
razred 2 x (20 + 20): 1. Damjan Pipan 8.č 240 podr. keg. 2. Adam 
Adrovič 8.a 224 podr. keg. 3. Ncnad Tomič 8. a 203 podr. keg. 

Vsem tekmovalcem, ne samo najboljšim, čestitke za dosežene 
rezultate, kegljaškcmu klubu zahvala za brezplačno uporabo keg
ljišča in organizirano sodniško službo. 

Nasvidenje na občinskem prvenstvu 21. in 22. aprila. 
MIHA PROSEN 

Popravek 
V prejšnji, 3. številki Kamni

škega občana je bilo v oglasu Pla
ninskega društva »Bajtar« Vel ika 
planina nekaj nenamernih na
pak, za katere se bralcem, gasil
cem, gozdarjem in jamarjem ob
čin Kamnika in Kranja opraviču
jemo. 

Drugi del zadnjega odstavka se 
pravilno glasi takole: 

Po informaciji poveljnika 
O G Z Kamnik so v akciji sodelo
vala gasilska društva Kamniška 
Bistrica, G o z d , Tunjice, Križ, 
Komenda, Moste, Nevlje, Šmar-
ca, LahovČe, Dupl ica , Ti tan. Stol 
in Kamnik , gozdarji G G Kamnik 
in kamniški jamarji. 

PD » B A J T A R « 
V E L I K A P L A N I N A 

Razpis občinskega prvenstva 
v kegljanju 

Kegljaški klub Kamnik razpisuje občinsko prvenstvo v kegljanju za 
pionirke in pionirje - posamezno. 

Tekmovalne kategorije in število lučajev: 
I. kategorija: rojeni 1979 - 81 - 50 lučajev v polno 
II. kategorija: rojeni 1977 - 78 - 100 lučajev v polno 
III. kategorija: rojeni 1975 - 76 - 100 lučajev mešano 
I V . kategorija: rojeni 1973 - 76 - 100 lučajev mešano 
Kategorije L , II. in III. tekmujejo s kroglami premera 14 cm. I V . 

kategorija pa s kroglami premera 16 cm. 
Prvesntvo bo 21. in 22. aprila 1990 na kegljišču Planina v Kamniku 

(organizator si pridržuje pravico do dodatnega ali spremenjenega 
termina - odvisno od števila prijav). 

Prijave so proste. Vsebujejo naj poleg imena in priimka še rojstne 
podatke. 

Pismene prijave je treba oddati Kegljaškemu klubu (Prosen Miha) 
do 31. marca. 

Urnik tekmovanja bo objavljen na kegljišču ter dostavljen vsem 
šolam do 10. aprila. 

Razglasitev rezultatov in podelitev priznanj bo takoj po končanem 
tekmovanju. KEGLJAŠKI K L U B 

K A M N I K 

JMJ Kamniški občan 

KAMNIŠKI OBČAN - ustanovi
telj Skupščina občine Kamnik, 
izdajatelj Socialistična zveza 
Slovenije Kamnik - Kamniški 
občan je aprila 1981 ob 20-let-
nici izhajanja prejel srebrni 
znak OF - Ureja Svet za infor
miranje, predsednik Janez Pirš, 
in uredniški odbor v sestavi: Ja
nez Balantič, Tone Ftičar, Dam
jan Gladek, Romana Grčar, Du
šica Jesenik-Bremšak, Ivo Pire, 
Bojan Traven, Matic Romšak, 
Stane Simšič in Jana Taškar, 
glavna in odgovorna urednica. 
Tehnični urednik Janez Herle. 
Strokovna sodelavka Vera Me-
jač. - Izhaja dvakrat mesečno 
- Naslov uredništva: Kamnik, 
Titov trg 9, telefon 831 -311 - ži
ro račun pri SZS 5014C-678-
57039 - Kamniški občan - Ro
kopisov in fotografij ne vrača
mo - Tiska ČGP Delo v Ljub
ljani. 


